
IZDAJA CP »GORENJSKI TISK« 

• UREJUJE UREDNIŠKI ODBOR 

- GLAVNI UREDNIK SLAVKO 

BEZNIK - ODGOVORNI URED

NIK GREGOR KOCIJAN - TEL.: 

UREDNIŠTVO IN UPRAVA 21-90. 

GLAVNI UREDNIK 24-75 - T E 

KOČI RAČUN PRI NARODNI 

BANKI V KRANJU 607-11-1-135 

L E T O X V KRANJ, SREDA, 17. JANUARJA 1962 ŠT. 6 IZHAJA OD OKTOBRA 1947 KOT 

TEDNIK - OD 1. JANUARJA 1958 

KOT POLTEDNIK - OD l . JA 

NUARJA 1960 TRIKRAT T E 

DENSKO: OB PONEDELJKIH, 

SREDAH IN SOBOTAH - LETNA 

NAROČNINA 1300 DIN, MESEČ

NA NAROČNINA 110 DIN, PO

SAMEZNA ŠTEVILKA 10 DIN 

G L A S I L O S O C I A L I S T I Č N E Z V E Z E D E L O V N E G A L J U D S T V A Z A G O R E N J S K O 
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POMOČ 
PRIZADETIM 

V DALMACIJI 
Jugoslovanski Rdeči križ Glav

ni odbor Slovenije je pred dnevi 
pozval vse delovne kolektive, 
družbene organizacije in občane, 
da s pomočjo organizacij Rdeče
ga križa takoj začno z akcijo za 
pomoč prebivalcem, ki so bili pri
zadeti pri močnih potresih v Dal
maciji. Tudi na Gorenjskem je ta 
poziv že dobil svoj prvi odziv. 

Tako je Okrajni ljudski odbor 
Kranj prispeval za ponesrečence 
3 milijone dinarjev, podjetje 
»Gorenjski tisk« pa 250 tisoč din, 
»2elezarna« Jesenice bo za pone
srečence prispevala gradbeni ma
terial v vrednosti 5 milijonov di
narjev, delavci v eni izmed eko
nomskih enot pa so se že odločili, 
da bodo delali eno nedeljo in ce
loten zaslužek odstopili ponesre
čencem. Hotel »Toplice« na Ble
du bo prispeval 70 odej, 20 noč
nih omaric, 16 žimnic, 4 postelje, 
25 stolov in 10 žičnih posteljnih 
vložkov, tovarna »Odeja« Skofja 
Loka pa 20 prešitih odej. 

Načrti in uveljavljanje samoupravnih organov 

P R O I Z V A J A L C E 
ODLOČILNO BESEDO 
pri oblikovanju letošnjega in perspektivnega družbenega načrta 
V jeseniški komuni so že zbral i 

precej podatkov i n gradiva o d i 
namik i gospodarskega razvoja te
ga območja v zadnj ih le t ih i n 
tudi predlogov o možnostih in 
perspektivah v letošnjem letu in 
v bližnji prihodnosti . S pomočjo 
S Z D L in drugih organizacij so 
dal i določeno gradivo že tudi v 
širšo razpravo, tako da bi čim
prej dobi l i ustrezne dopolnitve in 
predloge občanov. Tud i v K r a n j u 
se pr ipravl ja jo na širšo razpravo 
z občani o posameznih proble
mih. - Osnovna ugotovitev p r i 
vsem tem je, da ho proračun te 
občine ostal približno tak kot la
ni . To bo preprečilo vsako misel 
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G O S P O D A R S K I M O R G A N I Z A C I J A M , U S T A N O 
V A M , OBČINSKIM L J U D S K I M O D B O R O M , DRUŽ
B E N O P O L I T I Č N I M O R G A N I Z A C I J A M , Z B O R N I 
C A M , T R G O V S K I M P O D J E T J E M , O B R T N I M POD
J E T J E M I N U S T A N O V A M : 

Okrajni odbor RKS Krartj poziva vse delovne kolektive, 
družbene organizacije in ustanove Gorenjske, da pričnejo 
z akcijo za pomoč prebivalstvu, ki je bilo prizadeto ob 
potresu v Dalmaciji. 

Da bi bila pomoč hitra in učinkovita, pozivamo vse de
lovne kolektive, gospodarske in druge organizacije ter 
ustanove, da takoj pričnejo z zbiranjem finančnih sred
stev. 

Zaradi enotnosti akcije na območju okraja naj gospo
darske organizacije in druge organizacije ObLO ter usta
nove nakažejo denarna sredstva na naslov: Okrajni odbor 
RKS Kranj »Pomoč za prizadete v Dalmaciji«, tek. rač. 
Kranj 607-11-3-202. 

Če pa kdo želi poslati denarna sredstva neposredno, 
pa naj jih nakaže na naslov »Narodna banka Zagreb«, tek. 
rač. 400-18-9-2, vendar pa naj v tem primeru obvesti zaradi 
evidence in obveščanja javnosti tudi Okrajni odbor RKS 
Kranj. 

Tekstilne tovarne ter tovarni »Peko« in »Planika«, ki bi 
želele razen finančnih sredstev poslati prizadetim pomoč 
v blagu (tekstil, odeje, obutev) pa naj to same pošljejo 
na naslov: — »štab za postradale Makarska — Sportski 
centar«. Prevoz po železnici je v tem primeru brezplačen, 
treba pa je na pošiljko napisati opombo: »Pomoč za po
stradale v Dalmaciji«, o pošiljki pa obvestiti tudi Okrajni 
odbor RKS Kranj. 

Vse potrebne informacije dobite pri Okrajnem odboru 
RKS Kranj, »Štab za prizadete v Dalmaciji«, tel. 31-01 in
terna 66. Tudi pri pristojnih občinskih odborih RK lahko 
dobite vse potrebne informacije. 

Okrajni odbor RKS Kranj 

Naša zavest 
na t eh tn i c i 

V našem družbeno-političnem in 
gospodarskem življenju prihaja ne
prestano do novih revolucionarnih 
premikov, ki pričajo, da gre za ne
nehno razvijanje v smeri vse višje 
organiziranega družbenega sistema. 
Seveda naj bi to v polni meri ve
ljalo tudi za stopnjo nase družbene 
zavsti, saj je eno z drugim^ pogo
jeno. In res — v glavnem bi trdili, 
da tako v praksi tudi je. Vendar 
pa . . . Da, na žalost vsak dan ugo
tavljamo, da nekateri ljudje ne mo
rejo (ali nočejo) dohajati vseh so
dobnih družbenih premikov. Druž
beni razvoj je postavil pred občana 
v zadnjem času doslej neslutene 
naloge in dolžnosti, ki jim bo mo
goče zadostiti le tedaj, če bo nas 
občan SVOBODNO in ZAVEST
NO odločal v korist skupnosti. Da 
pa bi lahko postopal polnokrvno in 
suvereno, mnra biti zrel, z drugimi 
besedami rečeno — mora biti do 
skrajnih meja samokritičen, Pravi
čen in človek, ki mu je blagor 
skupnosti ena Izmed osnovnih etič
nih vrednot. Mislim, da mi ni tre
ba poudarjati, da vse to seveda 
sodi v sklop VISOKO RAZVITE 
ZAVESTI. 

Praksa nam mnogokrat doka .u-
je, da imamo opraviti v številnih 
primerih se z zelo nizko razvita 
družbeno zavestjo, posledica te^a 
pa sn — neodgovornost, moralna 
popačenost, težnja družbo izigrali 
itd. 

Tovrstni posamcr,r:l-.i, fei so obre
menjeni tudi z malomeščanstvom, 
ne morejo skriti svojih egoističnih 
teženj. In zdi se m;, da je vsaka 
prevelika drv.vbcna rahločutnost ob 
teh primerih nepotrebna, da ne re
čem škodljiva. Zakaj od ljudi, ki 
jim njihova »morala* dopušča, da 
se okoriščajo z družbenimi trtaMvi 
oz. pridobitvami, da bi pač lahko 
ustregli lastnemu pohlepu po dobri-

o novih invest ic i jah; treba bo 
končati le začeto g r n d n j o . 

Najvažnejša ugotovitev pa je, 
da letos okraj ne bo sprejemal 
plana v starem smis lu in isto ve
l ja tudi za občine. O tem je bi lo 
že več posvetovanj v okrajnem 
mer i lu in seveda tudi po občinah. 
Čeprav n i v podrobnostih razči
ščena misel , kakšni naj bodo le-
tO&nji družbeni načrti, končno je 
to tudi stvar samostojnih občin, 
je vendar že jasno, da to nikakor 
ne bodo več plani z dokončnimi 
številkami o proizvodnosti i n de
lovni stor i lnost i , o narodnem i n 
družbenem dohodku in skladno s 
tem tudi o vseh dohodkih in pro
računskih izdatk ih do zadnje na-
drabnosti . 

V zadnj ih let ih se je vse češče 
dogajalo, da so take številke osta
le v zraku. Ekonomska zakoni
tost in rast samostojnih delovnih 
in ter i tor ia ln ih skupnosti sta ta
ke plane prerasl i . To so vol ivc i 
tudi nemalokrat ugotovi l i . — In 
prav to: spoštovanje samostojnih 
samoi ipravnih skupnosti , k i se 
vse bolj uvel javl jajo in krepijo, 
narekuje občini vsebinsko d r u 
gačno vlogo. 

To pa seveda ne pomeni, da 
občine niso več pomembne, da n i 
majo določene vloge v razvoju 
n j ihov ih komunaln ih skupnosti . 
N j ihova vloga kot usmerjevalca 
družbeno-političnega in še poseb-

nah, ne moremo dosti pričakovati. 
Jasno je, da življenje prinaša s sa
bo tudi temačne strani in slabosti, 
toda človek bi moral težiti, da za
tre in preboli v sebi egoizem in pra
vilno vsklaja osebni interes z druž
benim. 

Mislim, da ni pretirano, če trdim, 
da človeka obhaja rahla bojazen, ko 
vidi, pred kakšnimi nalogami %e je 
dandanes znašel naš občan. Ker se 
ne moremo pohvaliti, da gre vedno 
za dovolj visoko razvito zavest, 
moramo težiti, da z vsemi vzgojni
mi in političnimi sredstvi prepri
čujemo oz. vplivamo na dviganje 
odgovornosti in na posluh za skup
ne težnje. Nova ustava in novi ob
činski statuti bodo uzakonili zelo 
široko soudeležbo občana pri odlo
čanju (referendumi) na vseh pod
ročjih našega družbenega dogajanja. 
In prav ob vsej tej vse večji odgo
vornosti se bo pretehtala in izbi
strila stopnja zrelosti in zavesti na
šega občana. Gotovo ne bo šlo vse 
gladko in imeli bomo opraviti z 
mnogimi primeri anarhičnosti in 
lažne demokratičnosti. Zato bo v 
teh pogojih vloga SZDL tol: po
membnejša. 

Ob spoznanju našega današnjega 
življenja se mi nehtte riše podoba, 
kako velika skupina ljudi pridno 
nosi na kup, ki postaja iz dneva v 
dan večji, druga manjša pa je vi
deti kot skupina preplašenih pod
gan, ki iščejo izhod iz prostora, v 
katerem so„ Begajo in begajo in 
iščejo luknje; mnoge jih tudi naj
dejo. Tam zunaj svoj kos ukradene 
slanine požro, a vračajo se le tezno. 
In morda celo samo takrat, če ;;m 
hdo iz večje skupine pomaga. — 
Pritlikavost zavesti onih, ki uha-
lajo skozi luknje v »zlato prostost*, 

(Nadaljevanje na 2. strani) 

voda tudi za 
Gorenjsko 

A K T U A L N O VPRAŠANJI? 

Izgradnja velenjske pl inarne In 
realizaci ja splošnega idejnega na 
črta o gradnji pl inovodov v Slo
veni j i sta postali zadnje čase ak
tualni točki dnevnega reda na raz
n ih gospodarskih posvetovanjih. 
Tako je bi lo v prv i polovic i no
vembra preteklega leta v L jub l j a 
ni na pobudo odbora za energeti
ko in perspekt ivni razvoj p r i Re
publiški zbornic i za industri jo, 
rudarstvo, gradbeništvo in promet 
sklicaino s predstavnik i industr i je , 
obrt i , komuna ln ih podjetij i n več
j i h potrošniških središč širše po
svetovanje o nekaterih perečih 
vprašanjih v zvezi z gradnjo ener-
gokemičnega kombinata v Ve le 
nju. Omenjena problemat ika je 
aktualna tud i za Oprenjsko, saj je 
predvidena napeljava pl inovoda 
tudi do Železarno na Jesenicah. 
Idejni projekt za gradnjo p l ino
voda na našem — gorenjskem po
dročju je že konec preteklega le
ta pregledala posebna komis i ja . 
P l inovod naj b i vstopi l na Gorenj 
sko oz iroma kran jsk i okraj p r i 
Lahovčah i n od tod naprej pote
k a l nad B r n i k i , m imo Šenčurja 
i n Pr imskovega. Po prestopu K o 
kre bo zav i l m imo Naklega dalje 
prot i Posavcu i n Jesenicam. To so 
sicer v glavnem le še predlogi, 
medtem k o bo treba glavne na 
črte še izdelat i . 

K a k o daleč smo z del i oz iroma 
s pr iprava i m za gradnjo velenjske 
pl inarne i n pl inovodnega omrežja 
ter o gospodanskem pomenu teh 
gradenj bomo lahko kaj več zve
del i v P E T E K , 19. J A N U A R J A O B 
18. U R I V K L U B U G O S P O D A R 
S T V E N I K O V V K R A N J U . Na 
predavanju, k i ga je organiz ira l 
K l u b gospodarstvenikov K ran j , 
bosta govorila o temi POMEN 
V E L E P L I N A R N E V E L E N J E IN 
D A L J I N S K E G A P L T ? J \ ZA G O 
S P O D A R S T V O S T , O V I ^ T T ^ p r i _ 
znana strokovnjaka ve 1 rajskega 
kombinata dr. inž. L A V R E N C l C 
i n inž. Bor is H R E N . 

no gospodarskega razvoja v ob
čini je še večja. Toda ne z admi
ri i islrativnimi poseči, marveč na 
i:konomskih zakonitostih, na svo
bodnem vsklajevanju teženj ob
čanov, na spoštovanju določenih 
samoupravnih skupnost i na n j i 
hovem območju. 

Prav spričo tega pa so tembolj 
važni načrti kolekt ivov, načrti te
r i to r ia ln ih skupnost i , k i bodo mo
ra l i b i t i samo konkretn i . Tem 
dolrumentom — in preko n j ih ne
p o s r e d n i proizvajalcem — bo 
dona odločilna beseda. Zato bodo 
mora l i delovni ko l ek t i v i zelo paz
l j i vo spremljati izdelavo predlo
gov, j i h primerjat i z letnimi 
obračuni oziroma s stvarnimi 
uspehi i n take vskla jat i vse mož
nosti, težnje in potrebe svoj ih 
članov — ne le v ko lekt i vu , mar
več v širši komuna ln i skupnosti . 
- K . M . 

Nova vsebina terja 
nove oblike 

Pred k ra tk im so na eni izmed 
sej idejno-vzgojne komisi je Okr. 
komite ja L M S Kran j razpravl ja l i 
o nekater ih problemih idejno-
vzgojnega dela. 

Procas rast i organizacije L M v 
organizacijo, k i bo nenehno po
glabljala vlogo v življenju posa
meznika i n skupnosti , je tudi na 
področju idejnega dela navrgel 
kepico nalog. 

Nedvomno postaja vse bolj očit
no, da je treba pr is luhni t i intere
som mlad ih l jud i i n te interese 
znat i tud i zadovoljevati. To po
staja vodi lna misel, k i spremlja 
organizacijo L M p r i načrtovanju 
dela. Razen vsega tega pa se k r 
hajo tudi stare obl ike dela, na 
nj ihovo mesto prihajajo nova, 
smelejše — pač take, kakršne na 
rekuje čas. 

Tako so nekateri i ispehi, k i so 
j i h dosegli v pretekl ih let ih, po
kaza l i smer naprej. Razen c ik lu 
sov predavanj, k i dobivajo vse 
bolj popolno podobo, se letos vse 
bolj uvel javl jajo šole za živlenje, 
k lubi O Z N , proizvodne konferen
ce. Posebej šole za življenje i n 
klub i O Z N kažejo, da mladina 

nenehno terja odgovore na neka
tera vprašanja, k i so j i b l i zu ; 
tem željam je treba torej pr is luh
n i t i . 

Letos je dokaj zaživelo množič
no idejno delo. Hkra t i z idejnest-
jo L M pa se v organizaci j i sami 
vse bolj k rep i mnenje, da i zob l i 
kovanje družbene zavesti mlade
ga človeka n i le njena naloga, 
ampak naloga vse skupnost i . — 
Prav zato so b i l i na sestanku 
mnenja, da bo potrebno več s k u p 
n ih akci j . Predvsem bo treba i z 
luščiti nekatere temeljne proble
me, kot so sodelovanje v o k v i r u 
krajevnih skupnost i organizacij 
L M i n S Z D L , naloge mlad ih čla
nov Z K v organizaci j i L M , idej-
nost pouka n a šolah i n podobno. 

V času pred V I I . kongresom in 
takoj po njem bo po Gorenjskem 
več seminarjev, k i imajo pred
vsem namen seznanit i vodstva 
organizacij L M z nekater imi na
logami. Tako so pred časom ime
l i seminar učitelji, k i pomagajo 
organizacijam L M na osemletkah. 
Prav v teh dneh pa imajo semi
nar v K ran ju . Po kongresu bodo 
tak i seminarj i tud i v ostal ih ko
munah. — Jure K o b a l 

P r v e izkušnj 
z 

o 
v 11 

Včeraj zjutraj 
mladinskem 

se je v Boh in ju 
i z obra ž e v aln em 

centru C K L M S začel 5-d:nevni 
seminar Centralnega komite ja za 
vodstvo občinskih in okra jn ih ko
misi j za organizacijo de lovnih 
akci j . Seminar bo načel nekatera 
najpomembnejša vprašanja pro
stovoljnega dela mladine in orga
nizaci je de lovnih akci j v tem le
tu. N a seminar ju sodeluje okrog 
80 mladincev iz vse Slovenije. — 
Predaval i bodo znani politični 
delavci i n strokovnjaki . — J . K . 

sk l adov 
vo 

Več kot mili] ar do dinarjev za šole na Gorenjskem - Doslej niso 
bili izkoriščeni vsi viri dotoka sredstev v sklade za šolstvo 

Po priporočilih novega zakona 
o f inansiranju šolstva so tudi vsi 
občinski l judsk i odbori v k ran j 
skem okra ju ustanovi l i sklade za 
šolstvo in imenoval i nj ihove 
upravne odbore. V skladih je bi lo 
za vse šole na Gorenjske™ za 
lansko leto predvidenih 1 m i l i 
jardo 198 mi l i jonov 652 ti.--oč d i 
narjev. Ob koncu lota je kazalo, 
da ta finančni načrt ne bo v ce
lot i rea l iz i ran, ker so se posa
mezni sk lad i znašli v določenih 
težavah: zaradi preslabo pr iprav
l jenih proračunov za šole in za
radi nov ih obveznosti, k i so j ih 
občanski l judsk i odbori v l a n 
skem letu prevzeli. Tako je bilo 
iz podatkov za 19. november 1961 
razvidno, da so b i l i finančni n a 
črti še neizkoriščeni v višini 140 
mil i jonov dinarjev. 

Največ sredstev je bilo, razum-

občinski l judski odbori Jesenice, 
Radovl j ica in Tržič dosledno upo
števali vse možnosti, k i j i h pred
videva zakon. Občinski l judski 
odbor Kran j je sprejel samo od
lok o dotacij i i z proračuna ObLO. 
Ostal ih odlokov niso sprejel i , ker 
je b i l v tistem času proračun že 
uravnovešen in l judskemu odbo
ru n i bi lo mogoče spreminjat i 
posameznih postavk. Prav tako je 
bi lo tudi p r i ObLO Skofja Loka. 
Ponekod je vladalo nepr.avil-.o 
mišljenje, da priporočena izvora 
serdstev za šolstvo: dopolni pro
računski prispevek in del sred
stev, k i se po predpis ih stekajo 
v sklade za šolstvo, n ! s ta obvez
na. Občinski l judski odbori, k i še 
niso v celoti uvedl i vseh izvo
rov f inanciranja, zatrjujejo, da 
bodo to uredi l i v letošnjem ko-

Vs i občinski l judski odbori na 
lj ivo, predvidenih v sk ladu za i Gorenjskem torej ni.so uredi l i 
šolstvo O b L O Kran j (07,322.000), | stvari tako, kot j i h zakon dejan-
siedi sk lad za šolstvo O b L O Jese
nice (213,806,000), sk lad za šolstvo 
pr i O b L O Radovl j ica (132,617.000), 
pr i O b L O Skofja L oka (171,000.000) 
in sk lad za Šolstvo p r i O b L O Tr
žič (91,907.000). 

Zakon o f inansiranju šolstva ne 
določa kolikšen de l sklada je na 
menjen invest ic i jam in k o l i k - m 
za redno vzdrževanje šol. Vendar 
je v njem izraženo načelo, da 
morajo pr i tekat i dohodki za red
no vzdrževanje šol iz proračuna 
občine, vs i ostali dohodki sklada 
pa naj služijo za amortizacijo i n 
invenstici je. 

Občinski l judsk i odbori so raz
lično i zkor is t i l i izvore sredstev, 
k i j i h je določil zakon. Tako so 

sko predvideva. Zakon sploh ne 
ukin ja dosedanjih virov sredstev, 
pač pa daje možnosti za nove do
polni lne vire, za katere pu "a 
popolno samostojnost občinskim 
ljudskim odborom. T i lahko sami 
odločajo o višini odstotka dodat
n ih virov, seveda glede na potre
be v vsaki posamezni občini. Po
vsem prav i lno je, da te odstot
ke ne določajo okrajni forumi, 
ker to prav gotovo ne bi ustre
zalo potrebam šoltsva v vseh ob
činah. Ponekod bi bi la sredstva 
precej nižja, kot so dejanske po
trebe, drugje b i pa imel i morda 
to l iko sredstev, da bi j ih ne upo
rabl ja l i racionalno. 

V sk ladu z določali zakona o f i 

nansiranju šolstva bi bilo, da bi 
se dohodki skladov za šoltsvo po
večali skladno z naraščanjem do
hodka v občini. Zato bi bi lo edi
no pravi lno, da bi občinski l jud
sk i odbori na osnovi izračuna de
janskih potreb sprejel i odloke, e 
kater imi bi določili, kolikc.cn od
stotek sredstev celotnega občin
skega dohodka se mora stekati v 
sklad ,da bo lahko k r i l vse po
trebe. Da se prispevki določijo 
prccentualro , ne pa v absolutnih 
zneskih, je nujno zaradi tega, ker 
se le tako lahko sredstva za šol
stvo povečujejo vzporedno s po
rastom dohodka občine. Do sedaj 
so tako dotekala sredstva v sklade 
občin Jesenice in Radovl j ica. 

Iz vseh teh ugotovitev l ahko 
povzamemo, da b i za šolstvo v 
lanskem letu ne pr imanjkovalo 
sredftev, ča bi občinski l judsk i 
odbori res vložili v sklada za 
"olstvo 1 o l iko sredstev, kot so j i h 
uporabil i v predlanskem letu i n 
bi razen tega Okor is t i l i tudi do
datne vire. Seveda če s temi 
sredstvi nc bi šfrili šolske mreže, 
ampak bi j ih uporabi l i samo za 
osnovano dejavnost šol. Za Inve
sticije v Šolstvu i n razširitev šol-
efce mreže bodo moral i občin-ki 
ljudski odbori tudi še v pr ihod
nje iskati dodatna sredstva izven 
i klada. Osnovni pogoj za izbolj-
Battje f inanciranja šolstva pa je 
brez dvoma ta, da občinski l jud 
ski odbori izračunajo dejanske 
potrebe šol in j im po nj ihov ih 
potrebah dodeli jo finančna sred
stva, n ikakor pa ne po občin
sk ih proračunskih možnostih. 

M . S. 

člani Krajevnega odbora SZDL na terenu Podmezaklja že mont ira jo televizi jski spivjemnik v novih 
klubskih prostorih, ki so ga dobili za osvojeno prvo mesto v enoletnem tekmovanju med krajevnimi 
odbori SZDL v jeseniški občini. 

http://kolikc.cn
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cL 
Na šeiriamu r i ' M : ; , > ! h delega

tov za\;YM'. kpngnas dvjudisfcc mla 
dine Slovenije, k i bo v našem 
mestu, J e tudi JOŽE KAVClC, -
predseoflik ^bCTns-Btega komiteja 
L M S Kfegn* 

Našli-smo ga v pisarni komite
ja ir i ga zaprosi l i za kratek raz
govor. Najprej je poa;r>vor stekej 
o -osebni i zkazn ic i * : rodi l se je 
14. marca lOTfl v Kran ju , pokl ic — 
elektrotehnik. 

© O sebi i n svoj i dejavnosti v 
mlad insk i organizaci j i pa je de
j a l : 

»Ze v, Seli na TSS - elektro »d-
sok i n hkrat i v Domu TSS v 
Ljubl jani- sem akt ivna sodeloval 
v mlad insk i organizacij i . Na svo
jem prvem službenem mestu pri 
podjetju »Elcktro-Kranj-« sem bi l 
pobudnik za ustanovitev mladin
skega akt iva. Po odslužitvi k a 
drov s!; ega roka v J L \ sem se vr
n i l v isto podjetje i n nadaljeval 
z delom v mlad insk i organizacij i . 
Jeseni 1959. leta se me koopt ira l i 
v občinski kamite. Prevzel sem 
vodstvo komisi je za društveno i n 
družabno življenje mladine.« —. 
(Mimogrede: b i l je akt ivn i član 
folklorne skupine K l u b a mladih.) 

<& Ka j menite o akt ivnost i de
lavske in kmečke mladine v or
ganih družbenega samoupravl ja
nja? 

— »-Nedvomno je premajhno. 
Vzrok za premajhno aktivnost 
mladine v organih družbenega 
samoupravl janja j c v tem, da le
ta nezadostno razmne i n pojmuje 
vlogo, ki naj bi jo ime la na toni 
področju. Postavl ja se vprašanje 
nujnosti družbeno-ekonomskega 
izobraževanja tako v gospodar
sk ih organizacijah kot na terenu. 
V bodoče bo potrebno družbeno
ekonomskemu izobraževanju po-

Naša zavest 
na tehtnici 
(Nadaljevanje s 1. strani) 

prihaja do izraza tudi ob naporih 
naše družbe, da bi Si tvisala živ
ljenjsko, raven. Marsikdo bo vpra
šal — kaki). Preprosto! Dosežke 
našega družbenega standarda neka
teri izrabljajo za razmah svojih 
egoističnih teženj. Okoriščajo se, 
ker družba • še ni dovolj pozorna, 
ker še nima dovolj močne kontrole 
ali kakorkoli že. »Delež«,'ki ga 
vsi'taki vzamejo, je seveda kot v 
zasmeh edino moralni zakonit o-if. — 
PLiCfLU PO STORJENEM DE
LU. Take ljudi, ki sc nm družba 
ne iK-iili in hi 'o izknriščajo, da bi 
•(-,'• z nlmjoijili, bi imenovali »pri
veski« ali »žalostni sopotniki« na
šega družbenega razvoja. Pot jih 
pelje v slepo ulico. 

In kan se bo tehnica nagnila? 
Mislim, da je odgovor zelo lahek. 

G. Kocijan 

svečati večjo pozornost i n m u da
t i večji poudarek. 

O delavski mladin i pa menim, 
da »e j i m posveča vse premalo 
pozornosti...« 

© O čem nameravate govoriti 
na kongresu? 

— »Govoril bom o društvenem 
In družabnem življenju mladine 
(seveda v okra'nerrt merilu). Kaz
ini'vi jat bom tudi o vzrokih za 
neskladnost akci j , k i j i h organi
z ira L judska mladina z interesi 
oziroma željami mladine same. 
Vzrok, za to je v glavnem en sam 
- ni objekt ivnih povojev (v glav
nem so to prostori). V razpravi 
nameravam poudariti pomen dela 
v k lub ih , k i se te dni ustanavlja
jo na terenu.« 

® Problemi? 
- »V društvenem i n družabnem 

življenju mladine je vsega pre
malo. Kako je z organizacijo k lu 
bov? Nekje so prostori, vendar 
nastajajo težave pr i opremljanju 
lc-teh .Menim, da b i moralo pri 
tem pr i t i do enotne akcije vseh 
družbenih i n gospodarskih činite-
l jcv na vasi oz iroma na terenu.-« 
— S. kkrabar 

P r e d 

1111,1',!':!' 

Enoletni obračun Kennedvjevc 
drže za dirigentskim pnltom v 
Beli hiši odkrivat v nekem smi
slu zelo začetniško napako, ki je 
verjct.no ni niti sam zakrivil. 
Ze Rimljani so dejali, da je zgo
dovina učiteljica v življenju. Ta 
črna pika, ki se je vrinila v ob
računsko poročilo, gre na račun 
težkega poraza v politiki ZDA 
slede na južno sosedo-, »garjevo 
ovco« Kubo. V ameriški politič
ni spomin bi se kubanska inva
zija vtisnila kot prvovrstna pr-
voaprilska šala, če Amerikanci 
ob tej priložnosti ne bi dobili 
tako grenkega spoznanja, da se 
jim je svet smejal v obraz. 
Ameriška jeza vse do danes ni 
popustila. Se vedno se iz Wa-
shingtona h udu je jo na »bradate 
Kubance« in jim, če je le mogo
če, mečejo polena pod noge. 

Latinska Amerika, to prostra
no ameriško zaledje z različni
mi političnimi nazori, se verjet
no s svojo bogato severno sose
do razhaja v stališčih prav v tem 
temeljnem vprašanju, ki ga ima
jo vvashingtonski ključarji za 
osnovni problem na ameriškem 
kopnu. Politični odnos do dežele 
s sladkornimi viški in »krivo 

IIIIIIIMII il,hI.1,1.,I • 

vero« je postal merili* pa name
riš k e zavesti in solidarnosti. Ve
liko ameriških konferenc Je že 
pretresalo to vprašanje ia v 
bližnji prihodnosti se obeta zo
pet konferenca, ki bo v svoj 
dnevni red vključila razpravo 
iega »zapletenega problema-«. V 
malem urugvajskem mestecu, ki 
jc znano po številnih velikih 
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ča popcin politični in gospodar
ski pritisk in dela politiko »to
talne izolacije« po svoje neučin
kovito. Skoda, ki jo je Kuba z 
aiiner'ško gospodarsko blokado 
utrpela je precejšnja. Ce bi se 
tej ameriški potezi pridružile 
res vse Iniinskoameriške drža
ve, bi bile posledice že nepri
merno hujše. 

manj pri jetnih spoznanj. Velike 
ltttinskoamcriške države, kot so 
Braz i l , McfcsfRa i n Argent ina še 
vedno niso spremenile svoj ih 
stališč do Kube . Do sedaj je 
namreč Castrov režim obsodilo 
13 maniših latonskoameriških dr 
žav. Da bi bile mere, k i j i h je 
predlagala kolumbi jska v lada 
sprejete, je potrebna dvotretj in-

B R A D A T I K U B A N C I 
t igralnicah, so ameriški žavci že 

teden dni pred začetkom kon
ference v napetosti. 22. januarja 
se bo v Punite del Fste zbralo 
20 držav članic Ameriške skup
nosti. Njihova naloga je dvojna: 
razpravljali bodo o industrijskem 
razvoju nerazvitih področij ju
ga in določiti »osnovni kurs« 
proti Kubi, ki bi se ga vse ame
riške države kot dobri pomor
ščaki držale v odnosih do dežele 
sladkorja. Ameriška računica je 
silno preprosta: za uslugo, proti-
usiugo. V ameriških razmerah 
pomeni to gotovo vsoto kredi
tov, ki bi jih latinskoameriške 
države s pridom porabile za in
dustrijsko izgradnjo in v nalož
be za gospodarski razvoj. Odnos 
nekaterih latinskoameriških dr
žav do Kube namreč onemogo-

AmeriSka vlada je v nabiralni 
akciji za glasove izdala gospo
darski načrt, ki so ga v Wa-
shingtonu imenovali »zvezo za 
napredek«. Po tem načrtu bi 
ZDA povečale svojo udeležbo 
pri investicijskih vlaganjih v 
deželah Latinske Amerike. Z 
ameriškim denarjem bi ta ne
razvita področja spremenili v 
»zeleno področje«. Načrt je ob
širen in bi ga v celoti izvedli 
v desetih letih. Amerikanci so 
končno spregledali, da se odno
si z latinskor;mvTi..'L!mi drsava« 
mi lahko zboljšajo, če bodo pri
pravljeni in če bedo pomagali 
njihovemu gospodarskemu raz
voju. Z drugimi besedami po
meni to, da bedo morali odslej 
bolj globoko seči v žep. 

Dolarska logika ima vrsto 

ska večina. Iščejo tako štirinaj
sto državo, ki bi glasovala za 
»blokado Kube« in za »uniče
nje« Kubancev na ameriški ce
lini. 

Strasti so vzkipele. Desnica v 
ameriških državah močno priti-
ka na vlade, da se opredelijo. 
Ze tedne krožita po državah La
tinske Amerike dva diplomatska 
odposlanca: ameriški in kuban
ski. Njihovo potovanje je tako 
preračunano, da se nikjer ne 
srečata. Oba imata v bistvu isto 
nalogo, samo vsak jo rešuje na 
svoj način. Amerikance prepri
čuje vlade, da glasujejo proti 
Kubi, Kubanec pa prepričuje 
vlade, da glasujejo proti Ame
riki. Izid tega prepričevanja pa 
bo znan v Punto del Este. 

Zdravko Tomažej 
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l o č i t v i j o 
Kaj obeta združitev transportnih podjetij, „Avtopromet" Kranj, 

„Transturisi" Skofja Loka in „Avtoservis" Jesenice? 
združitvi podjetij I pravi jajo o združitvi, ne da bi o 
Kran j i n »Trans- | tem podrobneje obvesti l i delovni 

Zamisel 'o 
»Avtopromet« 
turist« Skofja L o k a je stara ne
kako pet let. Vendar pa tist ikrat 
ta načrt n i b i l uresničen, verjetno 
zato, ker stvar n i dozorela. Sča
soma pa se je položaj obeh pod
jetij bistveno spremeni l , kar je 
bi lo povod, da so nekako pred 
dvema letoma začeli o združitvi 
spet razpravl jat i . Se posebno ak
tualna pa je postala ta zamisel 
pred poldrugim mesecem. Raz l ika 
pa je v tem, da se je prvotnemu 
predlogu pridružil še ta, da bi 
obema podjetjema pridružili še 
eno gospodarsko organizacijo — 
»Avtoservis« z Jossnic. 

O združitvi teh podjetij je raz
pravl ja l tudi O L O Kran j . Da bi 
predlagatelj ne kršil samostojno
sti podjetij i n pravic samouprav
nih organov v odločanju, je pred
lagal, naj b i sleherno c d podjetij 
osnovalo posebno komisi jo, k i bi 
natanko proučila položaj podjetja 
in pozit ivne plat i , k i j i h ob ta 
združitev. 

Že lakoj na začetku pa 6 * je 
zatakni lo pr i »Avtoscrvisu« J ; - s a 
nice. Iz razgovora s predstavni
kom podjetja, k i je na besedo zdru
žitev hudo reagiral , je moč po
vzel i , da je celotni de lovni kolek
tiv predlogu o združitvi hudo ne
naklonjen. Prišlo je tud i do očit
ka , češ da pristojni činitelji raz-

kolekt iv prizadetega podjetja. Ce 
bi ta trditev držala, potem b i b i 
la v tem pr imeru grobo kršena na
čela o pravicah samoupravnih or
ganov, k i imajo edini pravico 
odločati o usodi podjetja. Podoba 
pa je, da ta očitek le n i povi em 
utemeljen, 6aj sta b i l i istočasno 
podjetji »A v topromet« in »Trans-
turist« s predlogom o združitvi 
natanko seznanjeni in ga zdaj 
proučujeta. — Naj bo tako al i d r u 
gače: na dlani jc, da podjetje 
»Avtoservis« o združitvi noče n i -
. :•••••«!• dišali. Ostati hoče samo
stojno! 

Trenutno pn kaže. da sta pred
logu o združitvi bolj naklonjeni 
cstali dve podjetji. 

»Avtopromet« je komisi jo, k i 
naj bi prstehtala združitev, med
tem že -sustav:!. Sestala se je pre
ti ' i a sredo. Rezultat: delovna ko* 
!'..:.,/ se načelno z združitvijo 

; a, vendar Z nekater imi pr i -
•,',.•')!"!. — Sleherno od podjetij 
naj bi bi lo samostojna ekonomska 
enota. Sedež podjetja b i b i l v 
K r a a i u . Vo-rVtvo vseh treh eko
nomskih enot na b i bi lo zaupano 
glavnemu direktor ju. P r i razpisu 
ne bi mogli konkur i ra t i sedanji 
direktor j i fuz icn iranih podjetij . 

V »Transturistu« pa bodo ko-

V I I . m e d n a r o d 

» M O D A 1962" 
in razstavljalci z Gorenjske 

Preteklo soboto so na Gospo
darskem razstavišču v L jub l jan i 
odprl i v i l . mednarodni sejem 
»Moda 1962«. Za letošnji sejem je 
značilno, da se ga je udeležilo 
nepr imerno več razstavljalcev i z 
republ ik izven Slovenije kot vsa 
leta doslej, dokaj dobro pa so rra 
se jmu, zastopane tud i nekatere 
t v rdkc i z inozemstva, k i razstav
l jajo predvsem strojno opremo za 
modernizaci jo teksti lne i n usnjar
ske industri je. 

Naj kot pomembno letošnjo p r i 
reditev te tradicionalne pr iredi t 
ve omenim majhno razstavo otro
ške konfekci je i n obutve, k i jo 
je p r ip rav i l Zavod za napredek 
gospodinjstva L jub l jana skupaj s 
.stalno komisi jo »Družina i n go
spodinjstvo«. Na tej razstavi je 
na enostaven i n pregleden način 
prikazano, kakšna naj b i b i l a l e 
pa in praktična oblačila za otro
ke v različnih starostih. Nekatere 
dele oblačil - potrebne za razsta-

Na sliki: Razstavni prostor tovarne »Špik-« iz Kranja 

vo — so moral i vzet i i z uvoza, 
ker j i h naša podjetja ne izdeluje
jo. Prav zanimivo ^ie, da je ozna
ka »uvoz« največkrat p r i prav 
enostavnih majicah, preprostih 
kr i l c ih a l i jopicah. Naša konfek
ci jska podjetja so torej sposobna 
naredit i vse vrste otroške kon
fekcije, k e r pa je n a tržišču take 
konfekci je še ve l iko premalo, j im 
ni treba pomisl i t i na vse vrste 
art iklov, d a b i z n j i m i res lahko 
oblekl i naše otroke »od glave do 
peta«. . 

T u d i na letošnjem modnem sej
m u je dano v idno mesto konfek
ci j i , k i vse bolj i n bolj postaja 
nujnost našega časa. Sejem nudi 
lepo priložnost za to, da potroš
n i k i ocenijo razstavljeno konfek
ci jo i n tako pomagajo p r i prav i l 
nem razvo ju te tako pomembne 
veje tekstilne industri je. 

N a se jmu »MODA 1962« sode
luje skupaj 122 razstavl jalcev: 
102 domačih i n 20 tu j ih . Največ 
razstavljalcev razstavlja konfek
cijo (42), s ledi jo proizvajalci me
trskega blaga (33), razstavl jalci 
čevljev (24) i n razstavl jalci stro j
ne opreme i n barv. 

M e d razstavl jalci je tudi 10 go
renjsk ih gospodarskih organiza
ci j . Ne b i b i lo mogoče t rd i t i , da 
so i zde lk i gorenjskih tovarn na 
se jmu deležni kakšne posebne po
zornosti, saj so se kar porazgubil i 
med množico razstavljalcev, k i so 
se na splošno zelo potrudi l i in 
prispevala za sejem svoje najbolj
še izdelke i n j i h tudi kar se da 
lepo i n v idno razstavi l i . Toda, če 
nam naša teksti lna industr i ja n i 
pr iprav i la nič bistveno novega, 
nas ka r razveseli pogled na raz
stavljene modele čevljev tovarne 
»Peko«, p a tudi .tovarne »Plani
ka«, k i je skupaj s svo j imi koope
rant i poskrbela letos za vrsto p r i 
mern ih otroških čevljev. - M. S. 

misi jo za proučitev tega vpraša
nja sestavi l i v pr ihodnj ih dneh. 
Direktor podjetja Veno Dol jak je 
v zvezi z združitvijo povedal, da 
bi b i io preuranjeno govoriti o od
ločitvi delovnega kolekt iva, vse
kakor pa bo komisi ja natanko pre
tehtala vse ekonomske možnosti 
in ugodnosti, ' k i j i h prinaša zdru
žitev, i n j i h posredovala delovne
mu ko lekt i vu . Da b i čimbolj upo
števali vol jo delovnega ko lekt iva , 
so sk len i l i , da v komis i j i ne bodo 
sodelovali vodi ln i uslužbenci pod
jetja. 

Kakšne kor is t i obeta takšna 
združitev? Predvsem vel ja ome
ni t i , da tu ne gre za združitev 
podjetij, kater ih gospodarska ren
tabilnost b i b i la ogrožena. Na
sprotno: gospodarski položaj vseh 
treh podjetij je dovolj trden, da 
lahko govorimo o gospodarskih 
organizacijah, k i lahko — kot pra
v imo — živijo same. G r e pred
vsem za obl ikovanje novega moč
nega transportnega podjetja, s 
trdno investici jsko bazo, k i ima 
široke možnosti za razširjeno de
javnost. Takšno podjetje bo p r i 
pri lagajanju k potrebam narašča
jočega potniškega i n tovornega 
cestnega prometa nepr imerno bolj 
prožno kot drobne gospodarske 
organizacije, čeprav j i m ne kaže 
očitati, d a niso bolj a l i manj 
uspešno izkor ist i le vseh možnosti 
dobrega gospodarjenja. Po zdru
žitvi bi imelo novo podjetje mo
čan prevozni park (okrog 200 av
tobusov i n tovornjakov) i n b i 
uspešno konkur i ra lo močnejšim 
transportnim podjetjem. Seveda 
pa ne smemo zapreti oči pred res
nico, da prinese sprememba, kot 
je združitev podjetij, tud i kopico 
težav, zlasti organizaci jskih. Se 
posebno hudo je takrat, kadar 
spreminjajo podjetja po združitvi 
kraj poslovanja. — S. S. 

TE DNI PO SVETU 
* ŽALOST 

V HRVATSKEM PRIMORJU 
V nedeljo so na letališču v Pu-

lju prepeljali krste s posmrtnimi 
ostanki 17 pomorščakov, ki so 
utonili v Rokavskem prelivu po 
težki nesreči naše trgovske ladje 
Sabac. Več tisoč ljudi se je v Pu-
lju poslovilo od žrtev te velike 
pomorske nesreče. Žalna sveča
nost je bila tudi na Reki. Na pot
niški obali se je zbralo okoli 30 
tisoč Rečanov. Posmrtne ostanke 
pomorščakov so nato prepeljali v 
rezlične kraje, kjer jih bodo po
kopali. 

# DRUGO DEJANJE 
V NEVV YORKU 

V nedeljo se je v palači ZN za
čel drugi del .letošnjega zasedanja 
Generalne skupščine, k i so ga 
prek in i l i zaradi božičnih počitnic. 
Na dnevnem redu so: problem 
Angole, bodočnost ozemlja Ruanda 
Urund i , kubanska pritožba zoper 
Z D A , stanje v Br i tansk i Gva jani 
in Južni Rodezij i in druga važna 
vprašanja. 

® SPORAZUM O PRENEHANJU 
SOVPAŽNOSTI 

^rancoake vojaške in civilne 
oblasti v Alžiriji jo obvestila 
francoska vlada, da bo morda v 
kratkem objavljen sporazum o 
prenehanju sovražnosti. V maro
škem mestecu Mohamedi ja so bili 
lajni stiki med francosko in za
časno alžirsko vlado. Po istih v i 
rih sta obe strani dosegli načelen 
sporazum o prenehanju sovražno
sti in samoopredelitve Alžirije. 

O SPOPAD NA MORJU 
Neka nizozemska patrolna lad

ja je napadla v bližini Zahodne
ga Iriana indonezijski torpedni 
čoln. Na indonezijskem čolnu je 

po tem spopadu izbruhnil požar. 
Indonezijska vlada je potrdila, 

da so nizozemske patrolne ladje 
potopile indonezijski patrolni 
čoln. Predsednik Indonezije Su
kamo jc imel po tem spopadu 
posvet z indonezijskimi vojaški
mi voditelji. 

Levičarske stranke so obvestile 
indonezijsko vlado, da imajo že 
priglašenih 10.000 prostovoljcev 
za osvoboditev Zah. Iriana. 

% GIZENGA SE VEDNO 
V STANLEYVILLU 

Premier osrednje kongoške vla
de Adula je sklical izredno sejo 
vlade, na kateri bi obravnavali 
»primer Gizenge«. To vprašanje 
so sprožili po dvodnevnih nere
dih, ki so bili v Slanleyvillu. Ne
ki predstavnik vlade je izjavil, 
da proučujejo možnost, da bi Gi-
zengo zaprli, ne da bi mu odvzeli 
parlamentarno imuniteto. 

« TRIJE PRINCI V ŽENEVI 
V Ženevo so dopotovali trije 

laoški princi, ki se nameravajo 
sestati, da bi dosegli sporazum o 
začasni laoski vladi. 

O POGAJANJA V PARIZU 
V Parizu so se nadaljevala po

gajanja o vojaškem oporišču v 
Bizerti. Tunizijsko delegacijo vor 
di Ladgamon, francosko delega
cijo pa zunanji minister Couve 
de Mourville. Voditelj tunizijske 
delegacije je obrambni minister 
v tunizijski vladi. 

£ DEMONSTRACIJE 
V SIRIJI 

V Damasku je prišlo do štu
dentskih in delavskih demonstra
cij zaradi sklepa vlade, da bo 
vrnila nacionalizirane banke biv
šim lastnikom. 

O gradnji izobraževalnega 
centra v 

Radovl j ica — Na zadnji redni 
sej i predsedstva Občinskega s i n 
dikalnega sveta Radovl j ica i>o 
največ govori l i o zaključku grad
benih del p r i izobraževalnem cen
tru v Podv inu. Center naj bi bil 

POTROŠNIK prosi za odgovor 
V L jubl janskem dnevn iku Tkl-ne 

7. januarja 1962) sem pod naslo
vom »Zamenjani klobuk« bral , 
kako je L. S. i z L jubl jane zame
n ja l premajhen klobuk, k i mu ga 
je prinesel dedek Mraz . K e r v 
Modn i hiši, k jer ga je k u p i l , niso 
ime l i več enakih, je prodajalka 
sama preskrbela za zamenjavo v 
drugem trgovskem podjetju. Tud i 
sam sem imel podoben pr imer re
klamaci je, a žal n isem doživel ta 
ke ustrežljivosti kot L. S. 

V Trgovskem podjetju M O D A 
- poslovalnica G A L A N T E R I J A v 
K r a n j u sem 12. decembra 1961 
k u p i l žensko ročno uro i n jo čez 
10 dn i pok lon i l kot dar i lo za 
rojstni dan. Ob nakupu sem do
b i l garantni l ist za dobo enega 
leta. N i m i b i lo prijetno, ko m i 
je pre jemnik čez dva dn i pove
dal , da ura ne gre točno. V po
znejših treh dneh sem ugotovi l , 
da je .v tem času prehite la 10 
minut. Nesel sem jo nazaj v po
slovalnico in prosi l , če jo lahko 
zamenjajo za enako. Prodajalka 
je zamenjavo odkloni la i n pr is ta
v i la , naj jo pošljem v enega i z 
med servisov v Beograd, Saraje
vo, Skopje, Spl i t a l i Zagreb. K e r 
s tem odgovorom nisem b i l zado
voljen, sem prosi l , če b i lahko 

membino, da bi stopi l nekaj ko 
rakov i z sosednjega prostora na 
razgovor s potrošnikom. Zato sam 
b i l to l iko predrzen in sem stopil 
do njega ter mu povedal, kaj že
l im . Med t is t im časom si je obla
čil površnik in brezbrižno odgo
vor i l isto kot prodajalka: »Pošlji
te jo na servis!« K o sem ugovar
ja l , da sem blago kup i l kot kva
l i tetno i n kot takega tudi plačal 
in kdo naj nesi naknadne stro
ške, m i je odgovori l : »Pošljite jo 
po povzetju!« K o sem videl , da 
je sprt s položajem poslovodje 
socialistične trgovine, sem odšel. 
U r o sem dal k urarju i n popra
v i lo plačal. Želel bi pa odgovor 
na naslednje vprašanje: 

A l i mora res potrošnik, k i je v 
dobri ver i k u p i l prvorazredno 
blago in kot tako tudi plačal, o 
čemer imam zagotovilo — garant
n i l ist, in k i je pozneje ugotovil , 

dograjen do 1. maja tega Teta, 
vendar za. dovršitev /del še niso 
zagotovljena potrebna finančna 
sredstva. Potreben denar bodo 
investitorj i skušali zagotoviti v 
posameznih gospodarskih organi
zacijah. Predsedstvo je med d r u 
gim sk leni lo priporočati Okrajnemu 
s indika lnemu svetu K ran j , da naj 
bi izobraževalni center po dogra
d i t v i upravl ja l poseben odbor, k i 
bi ga sestavljali člani občinskih 
s ind ika ln ih svetov z območja 
kranjskega okraja. 

Na omenjeni seji so se tudi do
meni l i , dn bodo za začetek p r i 
hodnjega meseca sk l i ca l i p lenum 
občinskega sindikalnega sveta, na 
katerem bodo pregledali poslova
nje posameznih gospodarskih or
ganizacij v letu 1961 i n zadolžili 
(sekretariat, da pr iprav i program 
dela za skupno sejo izvršnih od
borov s ind ika ln ih podružnic in 
članov ObSS. 

Rl. J E MAKS GRILC 
J E S E N I C E , 16. januarja - Za 

posledicami srčne kapi je danes 
na Jesnicah umr l prvoborec in 
nosilec spomemce iz leta 1941 in 
več odl ikovanj M A K S GRILC. 

da blago n i tako, nosit i dodatne Part izcr.cm se j s pridružil že prve 
stroške sam in sam skrbeti , da 
kupljeno blago doseže isto k va l i 
teto, k i bi jo moralo imeti? Zdi 
se m i , da takega nerazumevanja 
do potrošnika nimajo n i t i trgov
ci v kapitalističnih deželah, k i 
j im je edini cilj dobiček. Enaki 
i n slični pr imer i v na, ih trgovi
nah n ; so redki , kar Lahko beremo 
v dnevnem časopisju, ko potroš
n i k i na tak al i drug način izra-govoril s poslovodjem. S la ga je 

pokjicat, vendar se je vrnila sa- I žajo svoje nezadovoljstvo, 
ma, ker se m u ni zdelo toliko po- Franc Kovač 

mesece upora proti okupatorju i n 
je b i l v Cankarjevem bataljonu. 
Sodeloval je v boj ih v Po l janski 
d o ' ni i n v znamenit i dražgoški 
bi tk i . 

Maks Gr i l c je b i l rojen 1908. le
ta v Ribnem p r i B l edu v zelo s i 
romašni družini, zadnja leta pa je 
: :ive! v Kranjski gori i n se je pred 
dvema mesecema presel i l na Je 
senice. Zaposlen j e b i l v Železar
ni. Pogreb nepozabnega tovariša 
bo v četrtek, 18. januarja. 

http://verjct.no
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Obisk v* stanovanjski skupnosti Ravne 

postori so že pretesni 
Odslej v pralnem servisu tudi krpalnica - Vse
stranska pomoč BPT - Najprej ureditev okolice 

V Tržiču so tr i stanovanjske 
skupnost i , mod kater imi je prav 
gotovo najbolj delavna Stanovanj
ska skupnost Ravne. Rezultati 
njenega uspešnega dela pa so 
predvsem posledica vsestranske 
pomoči BPT . Podjetje je že p r i 
bližno pred dvema letoma, ko je 
b i la stanovanjska skupnost usta
novljena, odstopilo za potrebe 
tamkajšnjim stanovalcem pritlič
ne prostore v treh IG-sfanovanj-
sk ih blokih in j ih pomagalo tudi 
opremit i . 

Stanovanjska skupnost Ravne 
ima torej svoje prostore v treh 
poslopjih, in sicer ima v prvem 
k lub (televizor) in pisarno stano
vanjske skupnost i , k i jo uporab
ljata tudi organizaci j i SZDL i n 
LMS, v drugem vrtec, k i lahko 
sprejme 35 predšolskih otrok, v 
tretjem pa servisno pralnico. 

kot je marsikje še vedno v nava
di , da l judje n imajo zaupanja v 
novitete, je b i lo tudi med Tržiča-
ni na Ravnah. Svet stanovanjske 
skupnost i pa je kma lu po usta
nov i tv i pralnice obvest i l vse sta
novalce, da imajo za pockus eno 
brezplačno pranje. Tokrat korist-
n ikov pralnice n i manjkalo i n tu
di led je b i l prebit, ne le stano
valc i , tudi nekatera podjetja so 
postala doslej že sta lni obiskoval
ci servisne pralnice Stanovanjske 
skupnosti Ravne. S tem pa so 
prostori pralnice postali že pre
tesni, zlasti še, ker je letos p r i 
čela opravl jat i usluge tudi k rpa l 
nica, seveda za tiste, k i nosijo pe
r i l o v pranje, Problem, kako za
dovol j i t i vse večje število potreb, 
pa bo postal v prihodnje še večji. 

Tesni prostori postajajo t u d i v 
vrtcu, k i se je po združitvi z D i -
J - ~ v : m domom preimenoval v sa-

Bombažna predi ln ica in tkalnica Tržič ima novi objekt tkalnice že pod streho. Dosedanja gradnja pa je le del rekonstrukcije, o kateri 
bomo pisali v eni izmed prihodnjih številk »Glasa«. Brž ko ne bo večjih ovir, bo sedaj začeta rekonstrukcija končana prihodnje leto 

Ijizilki V E S T N 1 S 
novanjska skiipv: ot Pvvne takš
ne delovne pogoje, kakršne bi si 
lahko samo zamišljali. Toda tudi 
ta skupnost, čeprav je v mnogo 
boljšem položaju kot nešteto dru
gih, ima precej problemov, o ka
terih smo pred dnevi razpravljali 
s tamkajšnjim tajnikom skupnosti 
Jožefom Cernigojem. 

Servisna pralnica se je ob usta
novitvi le težko uveljavila. Tako 

Predavanje o Sloveniji 
Tržič, 17. januarja - Za danes 

zvečer je v okviru tržiške Delav
ske univerze napovedano v Can
karjevem domu spet zanimivo 
predavanje. Tržičani, ki se na po
dobnih prireditvah skoraj vsak 
teden zberejo v velikem številu, 
bodo tokrat lahko poslušali pre
davanje tovariša Kambiča z na
slovom »Lepa in vesela Sloveni
ja«. 

Veliko zanimanje 
Križe (R. C.) - V okviru trži

ške Delavske univerze je v Kri 
zah že drugo leto »Šola za star
te«, ki je imela doslej 12 pre
l ivanj , na vsakem pa je pov-
prefao 90 poslušalcev. Dobro obi
skano je bilo tudi zadnje preda
vanje (pretekli teden), na kate
rem so se starši lahko seznanili 
s škodljivimi posledicami dvotir-
ne vzgoje — vzgoje doma in vzgo
je v šoli. 

Uspehi »Sole za starše« so bili 
doslej že precejšnji, prav gotovo 
pa je med njimi najpomembnej
ši uspeh ta, da je prav »Sola za 
starše'- približala tamkajšnjo 
osemletko Križanom, ki so se v 
zadnjem času že močno seznanili 
tudi z delom tamkajšnjega pio
nirskega odreda. Starši razen te
ga tudi redno spremljajo uspehe 
otrok v šoli in učiteljem ter pro
fesorjem vsestransko pomagajo 
pri njihovem vsakdanjem delu. 

Vse je pripravljeno 
TVD »Partizan« Tržič se že dlje 

intenzivno pripravlja na letošnjo 
športno sezono. Po združitvi s 
emučanskim klubom »Ljubelj« se 
prav te dni smučarska sekcija še 
zlasti pripravlja na zimske šolske 
počitnice, ko bo v Domu pod 
Storžičem priredila 14-dnevni 
smučarski tečaj. Pričel se bo 20. 
januarja in ga bo lahko obisko
valo 80 pionirjev in mladincev. 
Za nemoten potek tečaja je že vse 
preskrbljeno in lep načrt lahko 
pokvari samo letošnja muhasta 
zima. 

mesto j ni zavod Varstven o-vzgojna 
ustanova. Pred kratkim je bila 
zmogljivost vrtca še zadovoljiva, 
prav v teh dneh pa je svet Sta
novanjske skupnosti v zadregi, ker 
se bo na njihovo območje prese
lilo še dvajset družin, seveda z 
otroki, in za te v sedanjem vrtcu 
ne bo prostora. Problem pa bo 
ostal tudi čez poletje, čeprav so 
otroci lahko na prostem. Vrtec je 
brez otroškega igrišča, čeprav so 
prastor, na katerem naj bi bil, že 
zravnali, vendar je za nadaljnjo 
ureditev zmanjkalo sredstev. 

In končno, če gremo mimo laže 
ali teže rešljivih manjših proble
mov, ostane še vprašanje — ure
ditev naselja samega. Zunanja po
doba na' Ravnah je precej klavr
na, vendar pa se stanovalci še ne 
morejo lotiti nikakršnih olepše
valnih del, ker naselje še ni po
vsem urejeno. Dokler ni dokonč
no urejena kanalizacija, nadalje 
cesta in druge komunikacije, bi 
bilo res škoda vlagati vsakršna 
sredstva za lepši videz naselja. 

Ob ustanovitvi 
KUD 

JELENDOL (B. F.) - Preteklo so
boto zvečer je bilo v majhni dvo
rani v gradu precej živahno. Pre
bivalci Jelendola in Doline — 
predvsem mladina — so se zbrali 
na ustanovnem občnem zboru 
kulturno-umetniškega društva, ki 
so ga imenovali »Dolina-Jelen« 
dol«. 

Za ustanovitev društva so bili 
predvsem zainteresirani mladi, 
vendar pa sta bila glavna pobud
nika učiteljica Anica Maršič in 
nadvse uspel veseli večer, ki so 
ga Jelendolčani pripravili za sil
vestrovanje. Ob prvi uprizoritvi 
so si Jelendolčani zaželeli organi
ziranega dela. Ustanovitev dru
štva je zaradi tega povsem ra
zumljiva. Seveda pa bo tako, kot 
je bilo že marsikje drugod, tudi 
v Jelendolu ob začetku precej te
žav, ki pa jih bodo prizadevni 
Jelendolčani lahko rešili. Prvo po
moč jim je že obljubila sindikal
na podružnica GG Kranj — obrat 
Tržič, ki bo društvu pomagal z 
drvmi, da se članom ne bo po
trebno sestajati v nezakurjeni 
dvorani. Društvo pa razen majh
ne dvorane nima nobenih drugih 
prostorov in tudi rekveziitov ne, 
kar pa si bo moralo prvenstveno 
zagotoviti. Ze v prihodnjih dneh 
pa čaka odbor novoustanovljene
ga društva precej dela, saj bo mo
ral izdelati še pravilnik društva, 
da bo le-to lahko registrirano, in 

U t r d i t e v o s n o v n i h 
o r g a n i z a c i j 

Poročali smo že, da so na pr 
vem p lenumu po letni konferenci 
i zvo l i l i za novega predsednika 
Občinskega komite ja L M S Skofja 
L o k a Janeza Taler ja. Tokrat po
glejmo, kaj meni , katere i n kakš
ne so naloge, k i so pred mlad in 
sko organizacijo v škofjeloški ob
čini. 

Razumljivo pa je, da bi se stano- I program dela, kar je za nadaljnji 
valci radi čimprej lotili tudi tega razvoj mladega društva prav go-
problema. — B. F. | tovo največjega pomena. 

Premalo sena 
Gorenjska je ena izmed pokra

jin, kjer se izredno hitro spre
minja ©tr̂ ucfcura prebivalstva. Te 
spremembe gredo v korist zapo
slenih v industriji in *v škodo 
kmečkega prebivalstva. Omenje
no gibanje velja tudi za škofjelo
ško komuno. Mesto se iširi, obde
lovalne površine pa se zmanjšu
jejo kljub temu, da je treba na 
njih pridelati več hrane za stalno 
naraščajoče prebivalstvo. V škof
jeloški občini zadovoljivo napre
dujejo edinole pridelovanje krom
pirja, medtem ko se ostala kme
tijska proizvodnja ni bistveno 
spremenila od predvojne. Pač pa 
je v povojnem času izredno po
rasla potrošnja mesa in mleka. 
Za še nadaljnjo rast omenjene 
potrošnje pa bo treba zagotovi
ti dovoljne količine krme za vzre-
jo živine. Podatki o pridelkih se
na na travnikih v zadnjih letih 
med seboj precej odstopajo; ven
dar pa je najpomembnejše in 
hkrati kritično to, da še maksi
malni pridelek ni zadovoljiv. Le-

«n. vu • » *«v - i V 

ta 1955 je znašal hektarski donos 
24, leta 1957 29, leta 1959 35 in 
leta 1960 33 q. 

Vendar pa nizek pridelek še ne 
pove vsega. Pomembna je tudi 
kvaliteta in prav zato moramo 
ugotoviti, da je bila kakovost se
na v preteklih letih slaba. Vete
rinarji so zatrjevali, da so prav 
zaradi pomanjkanja mineralnih 
snovi v zadnjem času pojavlja
la kostolomnioa in druge bolez
ni. 

Kje iskati vzrok za slabo koli
činsko in kakovostno proivodnjo 
sena? Prav gotovo je to pomanj
kljivo obdelovanje travnikov. S 
senom in otavo že desetletja od
našajo s travnikov rudninsko in 
drugo hrano, medtem ko nazaj 
dokaj skopo vračajo. S tako prak
so res ni mogoče nadaljevati, za
to je svet za kmetijstvo in goz
darstvo pri Občinskem ljudskem 
odboru Skofja Loka sklenil, naj 
bi pridelovanje krme na travni
kih povečali z odlokom o mini
malnih agrotehničnih ukrepih. 

Naloge, ki sloje pred mladin
sko organizacijo v tej občini so 
vsekakor zelo obsežne in zahtev
ne. Vendar bo prva in najvažnej
ša naloga, ki si jo je zadal Občin
ski komite L M S v svoj delovni 
program, utrditi in okrepiti osnov
ne organizacije. Prav na tem po
dročju še ni bilo kljub nekate
rim dosedanjim naporom doseže
nih večjih uspehov. Vodstva teh 
osnovnih mladinskih organizacij 
so še vedno premalo samoinicia
tivna, še vedno se preveč zana
šajo in ' računajo samo na občin
sko vodstvo. Nedvomno bo po
trebno v prihodnje s tako prakso 
prekiniti ali z drugimi besedami; 
vodstva osnovnih organizacij se 
bodo morala bolj kot doslej za
vedati svoje vloge, ki jo morajo 
odigrati na terenu. 

Vsekakor pa bi bila ta ocena 
preveč enostranska, če ne bi po
gledali tudi druge plati. Vodstvom 
osnovnih organizacij je treba nu
diti možnost za čimširše izobra
ževanje. Na skupnih pas vetih in 
v razpravah si lahko predsedniki 
osnovnih organizacij izmenjajo 
misli in izkušnje in si na ta način 
pridobijo napotke za nadaljnje 
delo. Zato bo tudi letos organizi

r a l Občinski komite LMS semi
nar za vodstva osnovnih organi
zacij L judske mladine. Pri ob
ravnavanju dela in njihovih po
gojev v osnovnih organizacijah 
pa nedvomno ne moremo preko 
finančnih sredstev. Neizpodbitno 
j e namreč, da so denarna sred
stva, s ka ter imi mladinska orga-

I V E C 
nizacija sedaj razpolaga, preniz
ka in da prav to pomanjkanje 
čestokrat onemogoči realizacijo 
predvidenega delovnega progra
ma. Zato so finančna sredstva 
vprašanje, ki ga bo treba priza
deto reševati in tudi uspešno re
šiti. 

V prihodnje bo Občanski komi
te LMS Skofja Loka pripravil po
sebni plenum, na katerem bi ana
lizirali družbeno vlogo mladih v 
tej občini. Izkušnje namreč kaže
jo, da se mladina premalo zanima 
za delo krajevnih oblasti. Tudi 
zadnji plenum Sveta Svobod j « 
namreč poudaril, da morajo mla
di in kulturno-umetniška društva 
tesneje sodelovati, ker je končno 
obstoj zadnjih v pretežni meri 
odvisen prav od mladih moči. 
Glede priporočila CK LMS o for
miranju posebnega odbora za de
lovne akcije pa bo Občinski ko
mite LMS Skofja Loka v sodelo
vanju z Občinskim odborom SZDL 
natančneje proučil, katere lokal
ne delovne akcije bi prišle v po
stov. Sedaj menijo, da bi mladi 
lahko sodelovali pri gradnji osem
letke na Trati. — P. 

Misli in predlogi 
Nekatere krajevne organizacije 

SZDL v Selški dolini oziroma na 
področju nekdanje občine Želez
niki so precej delavne. Njihova 
aktivnost se usmerja tako na ko
munalno dejavnost kakor tudi na 
nekatere družbene probleme. Ce bi 
svoje delo še izpopolnili in poglo
bili, bi prav gotovo to pokazalo na 
terenu še večje uspehe. KO SZDL 
v Selški dolini imajo na sedežu 
nekdanjega občinskega odbora 
SZDL poverjeništvo, vendar so pri 
tem po novem letu nastopile ne
katere zgolj organizacijske težave. 
Uslužbenec, ki je do novega leta 
opravljal posle na poverjeništvu, 
je bil namreč premeščen na novo 
službeno mesto. Tako je poverje-

Na osnovni šoli v škofji Loki deluje med ostalimi tudi šiviljski 
krožek, ki ga poseča 60 pionirk. Na krožkih se mladina seznanja 
z osnovami šivanja ln izdeluje tudi razne prtlčke in ostalo (Foto: 
V. ROZMAN) 

ništvo ostalo brez stalnega usluž
benca. Trenutno rešujejo nastali 
položaj s tem, da posle, ki se na
našajo na Socialistično zvezo, 
začasno honorarno opravlja tov. 
Bertoncelj, šef krajevnega urada 
v Železnikih, posle pa, ki so v 
povezavi z delom Zveze komuni
stov pa tov. Polajnarjeva. 

V Železnikih oziroma v vsej 
Selški dolini že dalj časa ugotav
ljajo, da so nekatere krajevno 
organizacije Socialistične zveze 
teritorialno premajhne. Omenjeni 
problemi so bili aktualni že takrat, 
ko je bila v Železnikih še samo
stojna občina. Na poverjeništvu za 
SZDL v Železnikih menijo, da bi 
bilo pametno ponovno proučiti to 
vprašanje. Po tistih KO SZDL, 
kjer nimajo nobenih društev in or
ganizacij, se namreč ne more 
razvijati aktivnost v taki smeri, 
kakor tam, kjer mora Socialistična 
zveza razen komunalnih proble
mov reševati še številna druga 
družbena vprašanja. Nekateri tudi 
menijo, da velja isto za krajevne 
odbore. Zato bi kazalo omenjeni 
vprašanji reševati skupno in te
meljito proučiti, kakšne uspehe bi 
lahko prinesla morebitna združi
tev manjših organizacij. Vsekakor 
je to problem, ki ga bo treba rešiti 
v skladu z željami in zahtevami 
ter potrebami prebivalcev in sploš
nih interesov. 

Nedvomno pa upešno delo kra
jevnih organizacij SZDL ovirajo 
tudi objektivne težave. Ponekod 
je pomanjkanje inventarja 5« 
vedno zelo občutno. V takih pri
merih pride največkrat do izraza 
prav samoiniciativnost posameznih 
ljudi. - P. 

1962 - JuMlepno leto Glasa 
Doslej največje nagradno žrebanje za naročnike Glasa 
Dva mopeda, televizijski sprejemnik, dva radijska sprejemnika in drugi bogati dobitki 
Dobitki so lahko vaši, 5e boste pravočasno poravnali vsaj polletno naročnino 
za Glas (650 dinarjev). 

NAROČAJTE GLAS — NAROČAJTE GLAS — NAROČAJTE 

GLAS — NAROČAJTE GLAS — NAROČAJTE GLAS — 

NAROČAJTE GLAS — NAROČAJTE GLAS — NAROČAJTE 

GLAS — NAROČAJTE GLAS — NAROČAJTE GLAS — 

Seveda pa bodo tudi tokrat imeli več možnosti tisti, 
ki bodo plačali naročnino za vse leto in tisti, ki so že 
dlje naročniki, in sicer: 

— kdor plača za pol leta, bo imel en glas, 
z — kdor plača za vse leto, bo imel 3 glasove, 

—* kdor je naročen že več kot 5 let, bo imel 4 
glasove, 

— kdor je naročen že več kot 10 let, P a bo imel 
5 glasov. 

NAROČNIKI »GLASA« SO NEZGODNO ZAVARO
VANI ! V letu 1961 je Državni zavarovalni zavod izplačal 

našim naročnikom nad pol milijona dinarjev zavaroval
nine. 

V L E T U 1962 »GLASOVA PANORAMA« V S A K PO
NEDELJEK. V Panorami so objavljene zanimivosti z 
vsega sveta, reportaže, črtice in humoreske, sestavki iz 
znanosti in tehnike, za pionirje »Mlada rast«, film in še 
marsikaj, kar je vsakomur v razvedrilo. 

POSEBNE N A G R A D E ZBIRALCEM NOVIH NAROČ
NIKOV! Za vsakega novopridobljenega naročnika 100 
dinarjev, za vsakih deset naročnikov pa en glas pri tra
dicionalnem nagradnem žrebanju, ' i bo marca letos. 



OVI'NAR 
Po enoletnem tekmovanju 

Razdelili so nagrade < 
Jesenice (M. Z.) - Preteklo ne

deljo je Občinski odbor So r ' a l i -
stične zveze na Jesenicah zaključil 
8 t r idnevnim seminn-jem za pred
sednike in tajnike krajevnih od
borov S Z D L v jeseniški občini in 
za člane Izvršnega odbora Občin
skega odbora S Z D L Jesenice. 

Udeležence seminarja so sezna
n i l i tudi z rezultati tekmovanja 
med kra jevnimi odbori v jeseniški 
občini, k i je trajalo skozi vse Ja fl
eko leto. 

Ocenjevanje dela krajevnih od
borov Socialistično zvezo v jeseni
ški komuni je bi lo Zelo teV-.vno in 
je posebna konvistja imela .2a*o 
zelo težavno nalogo. Vendar jo je 
usnešno opravi la . 

Prvo pM asi o j * n * »p 1 »*r ••»orate-
nočen je^v * h n vSfil. Kr|j( f v n j o d * 
bor Poafta **• ldfa rt J a»i - h M 
zato prejel tudi za nagrado televi
z i j sk i sprejemnik. Drugo mesto ie 
pr ipadlo Kra j evnemu odbftfu mtm 
na Plavž prav tako na JkserJc?ky 
k i je 'prejel za r.c"-a''d». p:W?.'ni 

stroj in tretje mesto je dobi l K r a 
jevni odbor Hrušica, k i je prejel 
za nagrado radi jski sprejemnik. 

Predsednik krajevnega odbora 
S Z D L terena Podmežaklja Toneta 
M r a k a smo našli v družbi tovar i 
šev, k i so v bodočem klubskem 
prostoru mont ira l i te leviz i jski 
sprejemnik. O uspehu je dejal 
tole: »Nismo pričakcvalF, da bomo 
dobi l i najvišjo nagrado. Te lev iz i j 
skega sorejemnika smo veseli vsi 
in menim, da je b i la tekmovanje 

> vse krajevne odbore tf/SDTi zelo 
koristno. Razpisana nagrarJc so 
nam dale spodbudo, da smo še z 
veSjo \'o!jo pri je l i za rleln. P^vcm 
rraj, da smo v okv i ru teira tekmo
vanja zgradi l i s prn^tvoljnim de
lom dve otroški igrišči na naSeifi 
t w , ra-z^n tega smo s r rmUz l iH l i 
še v r s t * d r a g i h političari a k r i j . 
Te ler lz i^ l lH smr j emnik bo v na
šem novem k lubu, k i si pa bomo 
uredi l i prav te dn i . Z 'ast i br to 
privlačno za mladine, k i sa bo ob 
televizorja, upam, prav rada zb i -

Obisk v jeseniškem Avtoservisu 

Dve novi medkrajevni progi 
IZ MAJHNEGA AVTOSERVISNEGA PODJETJA, KI J E V ZA

ČETKU DELALO L E DROBNE USLUGE PREDVSEM V LOKAL
N E M PROMETU Z DOKAJ SLABIM PREVOZNIM PARKOM, SE 
J E DANES RAZVILO NA JESENICAH 2E MOČNO AVTO-PREVOZ-
NISKO PODJETJE »AVTOSERVIS«. TO POTRJUJEJO TUDI ŠTE
V ILKE 11 AVTOBUSOV (OD TEGA LANI IN LETOS 7 NOVIH) IN 
17 TOVORNIH AVTOMOBILOV. BRUTO PROMET PA SE J E OD 
117 MILIJONOV DINARJEV V 1960 L E T U DVIGNIL NA 165 MILI
JONOV DINARJEV V LANSKEM LETU. 

V jeseniškem Avtoserv isu težijo 
za tem, da bi svoj prevozni park 
kar najbolj t ip i z i ra l i , i n sicer, da 
bi imel i le vozi la domačih tovarn 
F A P in T A M . Meni jo, da je na ta 
način tudi precej laže dobit i re
zervne dele, če se to a l i ono vozi lo 
pokvari . Jeseniški »Avtoservis« 
opravl ja usluge izključno za po
trebe komune, bodisi v tovornem 
al i potniškem prometu. 

Z nabavo nov ih avtobusov v je 
nnr ' je l je uvedlo tudi nekaj med
krajevnih avtobusnih prog, i n 
lcer dopoldansko progo iz K r a n j 

ske gore v Ljubl jano. Avtobus na 
ta progi ustavi samo na postajah 
na Jesenicah, Radovl j ic i i n K r a 
nju. S tem so omogočili preb iva l -

L e t o v a n j e DO 
Kaj obeta medmestna izmenjava otrok 

Pretekl i teden se je v K r a n j u 
sostala komis i ja za izmenjavo 
otrok p r i ObO S Z D L Kran j . Po
govori l i so se o medmestni i z 
menjavi otrok v letošnjih letnih 
počitnicah. 

P red časom so na seslanJcu 
predstavnikov sodelujočih mest v 
Pnl ju sk l en i l i , da bo letošnje le
tovanje" 'OtfOk <Jdzive!o nekatere 
spremembe. Otroke bi sicer iz
menjaval i tudi v prihodnje, ven
dar s to razl iko, Vat j jh bodo i z 
ročali v varstvo pci-iameznim dru
žinam.. Obči ruska odbora S Z D L 
Zagreb in Zemun pa imata za 
takšno obliko letovanja pomisle
ke. Težava jc v tem, da lahko 
prejmejo Otroke v varstvo le d r u 
žine, k i imajo urejene stanovanj
ske in družinske razmere. Po 
drugi plat i pa bi bile lake d ru
žine zelo obremenjene, saj b i 
morale skrbeti za zaupane j i m 
otroke. Takšna obveznost je to l i 
ko večja v mestih z gostim pro
metom, ker potrebuje otrok na 
ul i c i nadzorstvo. Se bolj kočljivo 
pa je puščati otroka brez nadzor
stva na kopanje. To pa je tud i 
g lavni razlog, da bodo tudi v l e 
tošnjih počitnicah ohran i l i enako 
obl iko letovanja kot lan i . 

Za raz l iko od lan i (starostma 
doba od 7 do 15 let) pa bo letoš
nja starostna doba otrok od 12. 
do 15. leta. Mlajši otroci se nam
reč počutijo osamljene i n zapo
stavljene. Sleherno skupino naj 
bi tvori lo pol dekl ic in pol de
čkov — vsega skupaj 40 otrok. 

Ob tej priložnosti je komis i ja 
za izmenjavo otrok obravnavala 
lud i razne pomanjkl j ivost i , k i so 
j ih zabeležila lanska letovanja. -
Gre predvsem za način prehtane 
posameznih skupin , za organiza
cijo izletov, za razne, hi-.ie-v.ke 
ttkkrcpkke itd. Komis i j a jc sesta
v i l a tudi obširen program, k i bo 
napravi l letovanje še bolj privlač
no. V načrtu so tr i je daljši izleti 
z avtobusi, pet krajših izletov, ko 
panje, obisk k inematografskih 
predstav, ku l tu rn ih i n športnih 
prireditev, športno izživljanje, ta -
horni ogenj s ku l turn im sporedom 
in še kaj . — Nobenega dvoma to
rej n i , da 6 e otrokom, k i bodo 
vključeni v to letovanje, obetajo 
prijetne počitnic. 

Odprto pa je ostalo vprašanje 
letovanja otrok iz kranjske obči
ne v mestu L a Ciotat v F ranc i j i . 
O tem se bo pogovori la komis i ja 
za izmenjavo otrok že ta mesec. 
- S. 

Vse polno za 
šolske počitnice 

Rateče, 16. januarja — Danes je 
prispelo na šolske počitnice v R a 
teče 93 g imnszi ja lcev z Reke i n 33 
l i jakov pedagoške šole iz Varaž-
!ina. 18. januarja pričakujejo še 

okol i 21 gimnazijcev iz Varaždina 
i n 21. januar ja oko l i 80 srednje-
<>' ke mladine iz Ljubl jane. V.si, 

k i bodo prišli v Rateče i n Planico, 
bodo stanoval i v gost inskih pod
jet j ih, po pr ivatn ih sobah i n v 
osnovni šoli. 

cem jeseniške komune kar naj-
udobnejše in najhitrejše potovanje 
do Ljubl jane. Avtobus ima odhod 
iz Kranjske gore ob 7.20 u r i s p r i 
hodom ob 9.15 u r i v Ljubl jano. 
Isti avtobus odpelje nazaj prot i 
K ran j sk i gori ob 9.35 ur i . Druga 
proga pa je popoldanska z odho
dom z Jesenic ob 16.25 ur i i n s 
prihodom v L jubl jano ob 18. u r i . 
Isti avtobus se vrača iz L jubl jane 
ob 20.45 u r i s pr ihodom na Jese
nice ob 22. u r i . Ta avtobus ima 
predvsem ob povratku to prednost, 

ker pelje tudi skoz i Begunje in 
druge okoliške kraje. 

Razen tega je podjetje uvedlo 
tudi delavsko progo Jesenice— 
Kran j ska gora i n sicer tr ikrat na 
dan. Razuml j ivo je, da je pod
jetje v zadnjem času še bolj iz
popolni lo mestni avtobusni promet 
i n druge manjše lokalne, proge. 
»Avtoservis« teži, da b i še najmanj 
dvakrat na dan povezal Kran jsko 
goro z Ljubl jano, i n sicer od tega 
z eno h i t ro progo. Ko t so nam 
povedali v podjetju, nameravajo 
za mestni potniški promet v na j 
krajšem času nabavit i še d v a 
udobna avtobusa. 

Podjetje s i je zgradilo tudi nove 
garaže in upravne prostore. Skoraj 
vse to so s i naprav i l i iz lastnih 
sredstev, le p r i nakupu nekater ih 
avtomobilov so najel i kred i t i n še 
tu so sodelovali vsaj s 30 odstotki 
lastnih sredstev. M . Zivkovič 

I Mfcn 
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J e s e n i š k i d r o b i ž 
Perspektive društva izumite

l j e v i n i z najditeljev. — Za nova-
torje in racionalizatorje postaja 
Društvo iznajditeljev in izumite
ljev na Jesenicah zadnje čase zelo 
pomembno. Nad 600 avtorjev ima 
v Železarni Jesenice registr iranih 
nad 1500 tehničnih izboljšav. V s i 
avtorj i teh izboljšav se bodo v 
kratkem vključili v društvo, zakaj 
nov t ipski p-av i ln ik j im obeta bol j 
še reševanje celotne dejavnosti 
tehničnih izboljšav, to je nagra
jevanje, prenašanje racionalizacije 
na druga podjetja i td . 

<p Sankači odpotovali v Avstr i jo 
— Pretek l i četrtek je odpotovala z 
Jesenic mladinska in članska ek ipa 
sankaškega kluba Jesenic, k i je 
nastopila na mednarodnih sanka-
ških tekmah v Imstu v Avs t r i j i . 
Jeseniško ek ipo sestavljajo: A lo jz 
Oelfcština, M i h a Dečman, Dan i 
Klemene, M a k s K l i nar, Franc i 
Pšenica, Ju l i j in M i l a n Ulčar, Jože 
Ve l ikonja , Zdenko Vesel in Stane 
Horvat, mladinsko pa Franc B i n -
dar, Janez Konig , Drago Košir i n 
Franc Noč. 

, .• v . ::v:::. 

Jeseniški Avtoservia si je v zadnjem času zgradil garaže in nabavil 7 novih avtobusov, ki so že našli 
svoj dom v novih garažah. 

Šolski odbori, kje ste? 
O šolskih odborih i n nj ihovem 

de lu je v zadnjem času ve l iko 
slišati. Ko t družbeni organi šol 
imajo pomembne naloge in od n j i 
hove dejavnosti je nemalokrat v 
val i ki meri odvisno dodajanje v 
io iL Tam. kjer so se člani odbo
rov zavzel i za svoje delo, so ti 
družbeni organi v ve l iko pomoč 
vodstvu šole i n šolskemu kolek
t i vu . Učno-vzgojni uspeh kakor 
tudi uspeh šole je v v e l i k i meri 
odvisen od pravi lnega sodelovanja 
šolskega odbora z drug imi organi 
Šole. 

K l j u b vrst i pomembnih nalog, 
k i j i h imajo šolski odbori , i n 
k l jub temu, da so se po mnogih 
?-.lah v le t ih svojega obstoja šol-
i ' k i odbori tako uve l jav i l i , da s i 
delo šole brez nj ihove dejavnosti 
ne moremo več zamis l i t i , pa je 
moral Sve; za šolstvo, ku l turo in 
prosveto ter telesno vzgojo i n 

šport pr i Občinskem l judskem 
odboru Radovl j ica ugotovit i , da 
pri mnogih šolah v radovljiški ko
muni šolski odbori ne delajo do
bro a l i pa sploh ne delajo. Tako 
Je svet za šolstvo priporočil šol-
r k i m odborom pr i šolah v Bo 
hinjski Be l i , v Gor jah, Lescah, v 
L lpn i c i i n na Kop r i vn i ku , da naj 
izboljšajo odnese med šolo i n šol-

sedaj v ' šolah to l iko problemov 
(pri kater ih bi meral i sodelovati), 
ko l ikor j i h doslej še n i bilo. Tako 
je nj ihovo sodelovanje potrebno 
pri sestavljanju prav i ln ikov o 
osetni h dohodkih, pr i izdelavi 
prav i ln ika šole, pr i s istemizaci j i 
delovnih mest, p r i sestavi finanč
nega načrta šole i td . 

Svet za šolatvo je glede na svo-

Včeraj, ln. januarja, zvečer je bila v Prefternovem gledališču v Kranju premiera A. S. Makarenka 
Pedagoška pesnitev, ki je v dramatizaciji M, Stehlika dobila naslov »Začenjamo živeti«. Delo Je v režiji 
Lacija Cigoja naštudiral »Oder mladih«, ki deluje v okviru Prešernovega gledališča, sceno pa je zamislil 
Saša Kum«. To je bila druga uprizoritev, ki jo je pripravila ta gledališka družina. Kaže, da si Je mladi 
rod pri Prešernovem gledališču začel pridobivati m^d ljubitelji gledališke umetnosti naklonjenost in 
simpatije 

fikim odborom in tako omogoči
jo, da bodo lahko vložili večji 
i i i ' d v nadal jn j i razvoj i n uspeh 
šole. * 

Svet je po podatkih — zbranih 
po dostavl jenih zap isn ik ih šolskih 
odborov — lahko zaključil, da 13 
Šolskih odborov v letošnjem šol
skem le tu sploh še n i imelo sej, 
kar seveda ne more b i l i dokaz 
kakršnekoli akt ivnost i . Tako se 
niso sestali člani šolskih odborov 
pr i varnostnovzgojni ustanovi n a 
Bledu, p r i cflnovmlh .šolah v Be
gunjah, na Ovsišah, na Bledu, v 
Zasipu, v R ibnem, na K o p r i v n i -
k u , v Nomnju, v Star i Fužini i n 
na Gorjušah ter v Vajenski šoli 
v Radovl j ic i , v Kme t i jsko-živino-
re jsk i šoli v Poljčah in v Gost in
skem centru na Bledu. 

De lo šolskih odborov bo brez 
dvoma treba poživiti, saj je prav 

Zatišje na Bledu 
Bled — Takoj po novoletnih 

praznik ih , ko je b i lo po ble jskih 
hotelih precej gostov, je zavladala 
na B l edu prava ,mrtva sezona'. Ta 
je še posebno občutna letos, k o so 
snežne razmere na B l edu i n v 
najbližji oko l i c i za Zimski šport 
povsem neprimerne. Nekatere 
manjše skupine inozemskih go
stov, k i so si" že preteklo jesen 
rezervirale v hotel ih mesta za z i m 
sko sezono, so sedaj rezervacije 
odpovedale. 

Uredili bodo lokalno cesto 
Pretekl i teden je posebna ko

misi ja KrajevPega odbora Zabn i -
ea preg ledal i teren in določila lo
kaci jo za ureditev lokalne ceste, 
k i bo vodi la iz Zabnice preko Sor
skega polja do železniške postaje 
na Trat i p r i Škof j i L o k i . Cesta je 
potrebna za'to, ker je Zabnica z 
okoliškimi vasmi vezana na to
vorni železniški promet preko že
lezniške pcst.a.ie n a Trat i . Da z 
vprežnimi vodil i ne bi ov i ra l i pro
meta na cesti II. reda in da so 
za več ki lometrov skrajšali pot 
do postaje, so že sedaj uporab
l ja l i bližnjico preko Sorčkera po
lja . Vse to pa je narekovalo, d a 
bodo končno kolovoz razširili in 
utrd i l i in ga tako usposobili za 
loka ln i promet. Nova cesta b.-> ne
dvomno kor is t i la tudi kmeti j .-kim 
strojem in mehanizaci j i p r i do
stopu do obdelovalnih površin. 
Cesto bodo začeli urs jat i brž k o 
bo vreme ugodno. Domnevajo, da 
bo končana, k o se bodo začela 
glavna pol jska dela. 

Osvojili so poslušalce 
Koncert gojencev glasbene šole Kranj 

je ugotovitve priporočil vsem šo
lam, naj najkasneje do konca te
ga meseca skliče j o seje šolskih 
odborov, n.a kater ih naj razprav
ljajo o najvažnejših problemih 
šol. L judsk i odbor i n ostale orga
nizacije, k i imenujejo člane v šol
ske odbore, bodo v pr ihodnje mo
rale res i zb i ra t i le take člane, k i 
bodo sposobni prevzeti i n oprav
l jat i tako odgovorne naloge, kot 
j ih zakon o šolstvu postavlja pred 
šciike odbore. 

Dramska 
sekcija prva 

na vrsti 
Srednja vas - Pre tek l i četrtek 

so na pobudo akt iva LMS Srednja 
vas mladinc i ustanov i l i dramsko 
sekcijo. To je p r va sekci ja v a k t i 
vu. V prihodnje j i h mis l i jo usta
novit i še več. Uvodno besedo ob 
ustanovitv i sekcije je imel pred
sednik akt i va LMS Srednja vas 
Mar t in Odar. Obrazložil je, kakšno 
naj b i bi le naloge te sekcije. O 
pomenu kul turne dejavnosti i n o 
potrebah vzgajanja vaške mladine 
je govoril Lojze P u k l , k i bo' za
časno prevzel režisensko delo. 
»-Zaželeno bi bilo«, je poudari l , 
»da b i se mlad ina prenehala do l 
gočasiti po zakajenih gosti lnah na 
vasi, temveč naj b i našla svoje 
zatočišče v ku l tu rn i dejavnosti i n 
v športu.« Z a predsednika dram
ske sekcije so mladinc i izvol i l i 
Antona Zupanca, k i bo poskrbel, 
da bodo igralc i takoj začeli z 
delom. 

Služba socialnega varstva v radovljiški občini 

Lepo sodelovanje s patronažnimi sestrami 
Po številu invalidov takoj za kranjsko občino 

V radovljiški komuni je — prav 
tako kot povsod drugod — še ve
l i k o nerešenih problemov s po
dročja socialnega varstva. Usluž
benci, k i delajo na oddelku za 
družbene službe p r i O b L O v Ra
dov l j ic i i n p r i izpostavah v Bo 
hin jsk i B i s t r i c i in n a B ledu ter se 
ukvarja jo s problemi socialna ga 
varstva, imajo polne roke dela že 
samo s potrebno administraci jo. 
Zato j im zelo pr imanjkuje časa 
za delo na terenu, k i je osnovni 

V ponedeljek, 15. januarja, ob 
19. u r i je b i l v koncertn i dvorani 
Delavskega doma v K r a n j u k o n 
cert gojencev Glasbene šole 
K r a n j . Tokra tn i glasbeni dogo
dek je znova potrdi l , da so s i m la 
di g lasbeniki pr idob i l i med k r a n j 
s k i m občinstvom precej pr i jate
ljev, k i zavzeto spremljajo nj iho
vo delo i n napredek. Koncert je 
zabeležil presentel j ivo l ep obisk. 

Največ obetajoča privlačnost 
večera je b i l nastop 30-članskega 
godalnega orkestra in solistov, k i 
lud i tokrat niso poslušalcev raza-
čarali. Pravo navdušenje pa je 
izzval nastop pevke Rine Brun , 
k i je izvajala Hadlov Largo ob 
spreml jav i godalnega orkestra. 
Tud i p ianist i n iso razočarali. Go
jenci Arne Mavčič, Elčka Banko, 

Uršika Anizclc i n posebno Mar jan 
Seliškar so pokazal i presenetl j ivo 
tehnično dognanost i n muz ika l 
nost. Z l ep im tonom i n dobro teh
n iko so muz ic i ra l i tudi v io l inist | 
Jože Velušček, Z la tko Pav l i c a^ in I 
Zdenka Tomažin. Podobno b i oce
ni l tudi čelista Branika Markiča in 
Unčasa Grosa. 

Tud i izbor glasbeno l i terature, 
k i so jo izvaja l i ob tej priložno
sti , je b i l zelo posrečen, predvsem 
pa mikaven. Na sporedu so b i l i 
Grteg, Čajkovski, Dvorak, Bizet, 
Handel, Smetana, Bortkiević i n 
drugi . - Brez zadrege lahko to
kratn i koncert uvrst imo med po
membnejše dogodke, k i j i h je v* 
zadnjem času zabeležila kranjska 
kulturna kronika. - S, 

Kot vsi krožki na osnovni šoli v Bohinjski Bistrici Je tudi prometni 
krožek zelo delaven. — Na sliki, ki so Jo izdelali člani foto-krožka, 
vidimo mlade prometnike, ki odgovarjajo na vprašanja predstav
nikov republiških prometnih organov in gorenjskih prevozniških 
podjetij pred maketo, ki so jo sami izdelali. Ob tej priliki so člani 
krožka prejeli tudi zaslužena nagrado 20 tisoč dinarjev. Na vpra
šanja komisije so člani krožka zelo dobro odgovarjali, zato upajo, 
da se bodo v tekmovanju, ki bo letos razpisano med prometnimi 
krožki v Sloveniji, lahko potegovali za prvo nagrado — moped 

pogoj za dosego zadovol j iv ih 
uspehov na tem področju skrbi 
za državljane. Razen tega, da eo 
vedemo tudi to, da n i med nj imi 
niti^ eneca socialnega delavca, k i 
bi se šolal na šoli za socialne de
lavce. Oddelku za družbene služ
be pa je uspflO razv i t i zelo uspeš
no sodelovanje s patrona mirni se
strami, k i so v službi pr i zdrav
stvenih domovih in opravljajo 
delo, k i je že tako al i tako p r c e ; 
podobno nalogam socialnih delav
cev. K l j u b temu, da je dogOVct 
med oddelkom za družbene s u " 
be i n patronažnimi sestrami 1> 
ustmen, so z njihovim delom na 
oddelku zelo zadovoljni. 

Po posameznih področjih ra
dovljiške komune se v večjem 
številu pojavljajo različni social
ni problemi. Na bahin jrkcm ! i 
blejskem območju je najve* -
čanov, k i potrebujejo s e 
pomoč. Zaposlenost je b i la \ 
tam majhna, zato mnogi n 
nikakršne osnove za pokojnin 
tudi nikogar, k i b i j i h lahko vz . • 
zeval. N a radovljiškem območju 
se bolj kot drugod pojavl ja mla
dinsko prestopni št vo. Naj ome
nim tudi to, da imajo na odseku 
za družbene službe vpisanih 699 
radovljiških občanov, k i uživajo 
inval idsko varstvo. Med temi je 
kar 215 osebnih invalidov. Po n j i 
hovem ' številu se uvrščajo takoj 
za številom inval idov v kranjski 
občini. 
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prodam 
Prodam pjašiča. Drulovka 32 

152 
Prodam motorno kolo N S U -

Maks i . P lan ina 30 153 

Šivalni stroj, popolnoma nov, 
amer ikanski , prodam. Naslov v 
oglasnem oddelku v 154 

Prodam 3 m 3 suhih plohov in 
1 m 3 25 mm desk. Naslov v og
lasnem oddelku 155 

kupim 
K u p i m kobilo, do 3 leta staro. 

Jože Kvas, Zalog 42, Cerkl je 156 

Ugodno dam v najem manjše 
posestvo na ravn in i ob cesti in 
b l i zu industrije. Naslov v oglas
nem oddelku 157 

Iakojšnjo zaposlitev dobi žen
sk, k i je spretna v strojnem i n 
ročnem šivanju, ali se želi tega 
priučiti. Jenko, dežnikar, Kran j 

158 

Na medicinski fakulteti — od
delek za stomatologijo, je diplo
mira l Dr . Franci Porenta z Brega. 
Iskreno čestita Lojze 159 

Iščem sobo ali grem k starejši 
ženski za sostanovalko. Naslov v 
oglasnem oddelku 160 

Iščem inštruktorja matematike 
za zadnj i razred osemletke. Na
slov v oglasnem oddelku 161 

Obveščamo prebivalstvo Kra
nja in okolice, da pedikiramo vsa
ko tretjo nedeljo v mesecu, ne
prekinjeno. Cesta Staneta Žagar
ja 40, Kranj 162 

Prodam moped »Slmson« s pre
voženimi 6.000 km, za 50.000 d in . 
Ogied iz pri jaznosti p r i mehaniku 
Nahtigalu na Sejmišču 115 

objave 
Ilortdkulturno društvo Gorenj

ske vabi na III. občni zbor dru
štva, ki bo v četrtek, dne 18. 1. 
1962 ob 19. uri v prostorih Sindi
kalnega doma — koncertna dvo
rana. 

Pred občnim zborom bo preda
vanje: ZANIMIVI VTISI IZ AN
GLIJE. Predaval bo fng. Miha 
Ogrin. Predavanje bo spremljano 
z barvnimi diapozitivi. 

Povabite tudi znance, ki še ni
so člani društva. 

Upravni odbor 

Pri Občinskem ljudskem odbo
ru Skofja loka so v hrambi na
slednja najdena dvokolesa: 

1. Moško kolo znamke -Rog«, 
črne barve, štev. ogrodja 0001CO. 

2. Moško kolo znamke »•Parti
zan«, štev. ogrodja 42157, črne 
barve. 

3. Moško kolo znamke »Rog Tu
ring«, štev. ogrodja 91502, zelene 
barve. 

4. Moško kolo neugotovljene 
znamke, štev. ogrodja 107172, črne 
barve. 

Pozivamo lastnike, da kolesa 
dvignejo najpozneje v enem letu 
po objavi, ker po preteku tega 
roka postanejo last SLP. 

Občinski ljudski odbor 
Skofja Loka 

17. januarja — SREDA 
»Center« — francoski V V film 

OCI LJUBEZNI ob 16., 18. in 20. 
uri 

»Storžič« — premiera poljskega 
filma MATI I V A N A A N G E L S K A 
ob 16., 18. in 20. uri, francoski 
W film OCI LJUBEZNI matine
ja ob 10. uri 

SPORT • SPORT • SPORT • SPORT • SPORT 
Letošnje prvenstvo Gorenjske naj bo 

M A N I F E S T A C I J A 
s m u č a r s k e g a športa 

V Bohinju alpske discipline, v Planici skoki - Prvič tudi 
okrajno prvenstvo za pionirje in pionirke - Teki šele 4 februarja 

Prihodnjo nedeljo, 21. februarja, bo odbor za smučanje pri 
Okrajni zvezi za telesno kulturo Kranj izvedel letošnje prvenstvo 
Gorenjske v veleslalomu in skokih, medtem ko je prvenstvo v tekih, 
ki bi moralo biti to nedeljo v Mojstrani, preloženo za 4. februar. — 
Alpski smučarji se bodo zbrali v Bohinju, skakalci pa v dolini pod 
Poncami — v Planici. Posebnost letošnjega okrajnega prvenstva je 
v tem, da bodo prvič organizirali v okviru tega vsakoletnega naj
pomembnejšega domačega gorenjskega tekmovanja tudi prvenstvo 
za pionirje in pionirke. 

ko okrnjeno, ker bodo takrat ne
kater i naši najboljši tkmovalc i in 
tekmovalke še v Avs t r i j i na po
membnih mednarodnih tekmova
nj ih . — Pričetek tekmovanja bo 
ob 10.30, in sicer bodo stari al i 
člani, članice, mladinci , m lad in 
ke, p ion i r j i i n p ionirke. 

J . Javorn ik 

Smučarske šole 
med počitnicami 

Tudi letos bodo na Gorenjskem 
smučarske šole, k i j i h bodo orga
n iz i ra l i v posameznih kra j ih smu
čarski k lub i a l i društva Part izan. 
Finančno bodo te šole podprle ob
činske zveze za telesno kul turo . 
V kranjsk i občini bodo te šole v 
Kran ju , Zabnic i , Naklem, Besn i -
ci i n Šenčurju. V K r a n j u bo or
ganiziral smučarske šole S K T r i 
glav; pouk se bo začel v pone
deljek, 22. januarja, i n bo trajal 
do 26. januarja. T i tečaji osnovne 
šole smučanja bodo dopoldne i n 
popoldne v Tork i j i , v Bauhenku 
(Gorenja Sava) i n n a OČanovem 
travn iku na Pr imskovem. Razen 
vadbe osnov smučanja pa bodo 
tudi tečaji v teh dneh za mlade 
skakalce, i n sdcer v Bauhenkiu i n 
na M a l i Rup i . — J . 

Z A H V A L A 
Ob težki izgubi mojega ljubega moža, očeta, 

starega očeta, brata, tasta in strica 

FRANCA V E H O V C A 
se zahvaljujemo vsem, ki so nam izrazili sožalje in 
podarili vence. Posebna zahvala dr. Martinu Cerku 
in tov. Finžgarju za poslovilne besede, vsem pevcem 
in duhovnikom ter dobri sosedi Marjanci za vso 
pomoč, kakor vsem ostalim, ki so ga spremili v tako 
velikem številu na njegovi zadnji poti. 

Žena Ančka ter družine Vehovec, 
Dolenc, Svarc in ostalo sorodstvo 

Letos lahko pričakujemo na pr
venstvu večjo udeležbo kot kda j -
ko l i prej. Komaj 200 nastopajočih 
v prejšnjih le t ih je res skromna 
številka za zibelko jugoslovanske
ga zimskega športa. Letošnje p r 
venstvo b i moralo praktično za 
jeti vse smučarje z Gorenjske, 
k i trenirajo, i n naj b i pokazalo 
pravo dejavnost gorenjskih smu
čarskih klubov in društev, hkrat i 
pa naj bi b i lo tudi nekako tek
movanje med društvi po številu 
nastopajočih v posameznih d isc i 
p l inah. Prav b i bi lo, da b i enkrat 
res vs i pokazal i , da je smučanje 
šport številka ena na Gorenjskem 
ne le zaradi kval i tete, temveč tu 
d i zaradi množičnosti. 

SKAKALCI V PLANICI 

Prvenstvo v skok ih bo v P la 
n ic i , i n sicer v organizaci j i S K 
Rateče-Planica. Člani in mlad in
ci , bodo tekmoval i n a 50-metnski 
skaka ln ic i . Začetek tekmovanja 
bo ob 10.30. 

Vse kaže, da je odločitev, da naj 
tudi mladinc i tekmujejo na 50-
metrski skaka ln ic i , pomanjk l j i 
va. Muhasta z ima je mars ikomu 
preprečila treninge (tudi članom), 
zato b i bi'lo bolj priporočljivo, če 
bi se mlad inc i srečali n a 35-me-
trski skaka ln i c i . Z a nastop n a 
50-metrski bi b i lo prav gotovo 
manj kandidatov kot na 35- me
trsk i . Predlog je vsekakor pre
mis leka vreden. 

V BOHINJU ZBOR ALPINCEV 
Prvenstvo v ve les la lomu bo v 

Bohin ju i n bo kva l i te tno neko l i -

Zvezni namiznoteniški turnir je bil za Janeza Terana 

N A J V E Č J I U S P E H N A 
D O M A Č I H T L E H 

novih nalog -
je rekel Ivo Bevc, delegat z Gorenjske na občnem zboru 

Zveze telesnovzgojnih društev Partizan 
Preteklo nedeljo je b i l v L jub

l jan i redni občni zbor Zveze Par
t izan Slovenije, k: se ga je z Go
renjske udeležilo 14 delegatov 
T V D Part izan. Med n j i m i je b i l 
tudi predsednik T V D Part i zan V i 
soko Ivan Bevc, s kater im smo po 
telefonu spregovori l i nekaj Besed. 

Iz raznih poročil je bi lo razv id
no, da je b i l a razprava na občnem 
zboru nadvse živahna. Zato nas 
zanima, o čem so razpravl ja l i de
legati z Gorenjske. 

»Zelo smo pogrešili,« je začel 
pripovedovati tovariš Bevc, »ker 
nihče od Gorenjcev ni posegel v 
razpravo, čeprav bi iz dosedanjega 
dela na Gorenjskem na občnem 
zboru lahko povedali marsikaj ko
ristnega za nadaljnje delo in se
veda tudi nakazali probleme, ki 
ovirajo uspešnejšo dejavnost.-« 

»Kakšne nove spremembe je dal 
občni zbor Zveze Partizan?« 

»Novih smernic in tudi konkret

nih nalog je precej. Odveč bi bilo 
vse naštevati. V osnovi pa gre za 
to, da je treba poiskati nove ob
like dejavnosti, ki bodo bolj spro
ščene, kot so bile. Doslej smo se 
še vse preveč oprijemali nekdaj 
zelo lepih zamisli Sokola, vendar 
pa je razumljivo, da je te ideje v 
praksi čas že prehitel. Nove oblike 
dela pa bodo posamezna TVD 
Partizan sama našla, saj morajo 
svojo dejavnost prilagoditi lokal
nim potrebam.« — B. F. 

V nedeljo je b i l v L jub l j an i za
ključen dvodnevni zvezni namiz
noteniški turnir, k i se ga j e ude
ležilo okol i 150 tekmovalcev iz vse 
Jugoslavije. Podobni turn ir j i so v 
zadnjih dveh let ih precej pogosti, 
vendar bi lahko zapisal i , da še 
na nobenem prej Kranjčani niso 
dosegli tolikšnih uspehov kot to
krat. Med člani je osvoj i l prvo me
sto državni reprezentant Janez 
Teran z enakim številom zmag kot 
Voj ls lav Marković, vendar z bol j
šo raz l iko v setih. Razen tega je 
Teran premagal svojega najbolj 
nevarnega tekmovalca Ljubljanča
na Ke rna (z nj im je utrpel edini 
poraz), k i je zasedel tretje mesto. 
Tokratna zmaga je za Janeza Te
rana doslej največji uspeh na do
mačih tleh — prvič je b i l zmago
valec na tako ve l ik i pr i red i tv i — 

čeprav na turn i r ju niso nastopil i 
tekmovalci Zagreba, ekipnega dr 
žavnega prvaka. Razen Terana sta 
se v konkurenc i članov dobro 
uve l jav i la še Tome (deseti) in 
Janškovec, k i se je tudi uvrst i l 
med najboljših šestnajst tekmo
valcev. 

Katera bo zmagovalka med čla
nicami, že dlje n i moč napovedati 
za noben turnir . Tako je bi lo tudi 
tokrat. Republiška prvakin ja -
Kranj čanka Cadeževa — jc b i la 
dolgo v vodstvu, prot i koncu pa je 
popusti la i n dovol i la Ljubljančan
k i Pirčevi, da je osvoji la prvo 
mesto pred Plutovo (Kranj), k i je 
tokrat igrala precej zanesljiveje 
kot na nekaterih zadnj ih pr i re 
ditvah. 

Najbolj zanimivo se jo turn i r 

odv i ja l v konkurenc i mladincev. V 
zaključno tekmovanje so se razen 
Staderja (Zenica) uvrs t i l i trije 
najboljši iz Jugoslavi je : Korpa 
(Senta), Vecko (Odred, Ljublj.) i n 
Fre l ih (Kranj). Vsak od omenjenih 
treh je dosegel po dve zmagi in o 
vrstnem redu (ki j e že zapisan so 
odločale stot inke i n tisočinke ko
ličnikov med dan imi i n pre je t imi 
točkami. 

Med mlad inkami , k jer so ime l i 
Kranjčani še pred nedavnim naj
več zastopnic v zaključnih tekmo
vanjih, so tudi tokrat ostali brez 
izkupička. K l j u b temu pa l ahko 
trdimo, da so Kranjčani v L j u b 
l jani dosegli tolikšen uspeh, da jih 
moramo vse bolj smelo uvrščati 
med najbolj nevarne tekmece za 
letošnje državno ekipno prvenstvo. 

Ni upošteval poledenele ceste 

V ponedeljek, 15. januarja, ob 
8.55 u r i j e prišlo na cesti I. re
da med vasema Meja i n Jeprca 
do hude prometne nesreče, k i pa 
se je na srečo končala brez smrt
ne žrtve. 

Vozn ik osebnega avtomobila 
LJ-91-92 Leon Hr ibar iz L jub l ja 
ne se je pel ja l iz K ran j a prot i 
L jub l jan i . Nasproti mu je p r i 
peljal tovornjak s pr ikol ico 
SM6-22, k i ga je upravl ja l N iko 

la Bal l jn iz S iska. Tovornjak je 
la6 t prevoznega podjetja »Slavi-
jatrans« Sisak. Pred srečanjem s 
tovornjakom j e začelo osebni av
tomobil na poledeni l i cesti za
našati. Temu je b i la kr i va pred
vsem precejšnja hitrost, k i ni 
ustrezala pogojem na cesti. Ke r 
se je voznik osebnega avtomobi
l a zbal trčenja s tovornjakom, 
je začel zav irat i , kar pa n i bi lo 
posebno učinkovito. Avtomobi l 

Bani* (Vemer Ricbter 

Pričel se Je film o Mišknlinu. Ujetniki so se 
smejali. Od smeha so kar rjoveli. 

»Kaj bo z Gerlichom?« je dejal Boehmer. 
»Najbrž pojde v kazensko taborišče.-« 
»Čemu v kazensko taborišče?« 
»Danes dopoldne se je razkrinkal,-« je dejal 

Guehler. 
»Mir!« je zavpil neki ujetnik pred njima In se 

jezno obrnil. 
»Kljub temu je storil marsikaj za taborišče,« je 

zašepetal Boehmer. 
»Marsikaj dobrega in slabega najbrž in to v 

enaki meri. Kdo bi to razlikoval,« je dejal Guehler. 
»Mir! Kaj klepečete!« je zakričal oni pred nji

ma. 
»Sranje. Zaprite »obče!« e nekdo dejal. 
»Mir hočejo,« je dejal Guehler. 
»Da,« je dejal Boehmer, »to se jim zdi najvaž

nejše.« 
Dvorana se je zama("ala od smeha. 
»Smeha jim še ni zmanjkalo,« je dejal Boeh

mer 
X X X 

Gledali so rakete, ki so se nad njimi vzpenjale 
proti mračnemu večernemu nebu. 

»Zdaj bi si morali privoščiti te svinje!« je de
jal Schmidt. 

Sedeli so na stopnicah barake. Z ameriškega ta
borišča onkraj bodeče žice je bilo slišati vihar 

zmage. Na stražnih stolpih Je bila podvojena stra
ža. Strojnice so bile namerjene v taborišče. Guehler 
je pogledal Schmidta in dejal: 

»Američani so pripravljeni na vsak primer. No
čejo, da bi v taborišču prišlo do nemirov.« 

»Kljub temu bi morali obračunati s temi svi
njami!« 

»Hočeš pred ameriško sodišče? Zdaj, ko jc sra
nje za teboj?« 

»Ne,« je dejal Schmidt* »seveda ne.« 
»No, torej,« je dejal Guehler. 
Schmidt je opazoval vojake, ki so pijani hodili 

onkraj bodeče žice in prepevali. 
»Hallo, boys, the war is over,« je zaklical eden 

izmed ni i h. 
Niso mu odgovorili. 
»Človek, revolucije bi bilo treba, poštene revo

lucije,« je dejal Schmidt. 
Guehler je z glavo namignil proti stolpom, kjer 

so stali stražarji. 
»Preprečili bi jo,« je dejal. »Vse bi preprečili.« 
»Prekleto sranje,« je dejal Schmidt. 
Vstal je in odšel po taboriščni cesti. Ulice so 

bile prazne in puste v napol jasni nočd. 
»Menda ne bodo storili kakšne neumnosti,« je 

dejal Boehmer. 
Nad njimi so prasketale rakete. Iz vojaške ba

rake je bilo slišati raskave zvoke jazza. 
Boehmer je gledal rakete in dejal: 
»Čuden občutek, če človek spada k onim, ki so 

dobili, in obenem k onim, ki so zgubili.« 
»Prekleto čuden občutek,« Je dejal Guehler. 
Spet so molčali. S kolodvora onstran športnega 

igrišča se je razlegal zvonek smeh neke ženske. 
»Kako dolgo že nisem videl ženske.« 
»2e celo večnost,« je dejal Boehmer. 
Ženska je zavreščala. Potem so slišali zategel, 

kokodakajoč smeh, ki se je razblinil med barakami. 
»Pijana je,« je dejal Guehler. 
Vstali so in odšli vzdolž žične ograje. Nad tabo

riščem j « ležala omamna tišina. Hodili so počasi, 
z rokami v žepih. 

»You daraned Na/is,« je dejai eden stražarjev. 
Stal je s strojnico na stolpu in se jim smejal. Mol
če so šli dalje. 

»Zanje smo vsi nacisti,« Je dejal Boehmer. 
»Da,« jo dejal Guehler. »Za-njo smo mi vsi zgu

bili vojno, ti, jaz in nacisti, ki ležijo v barakah in 
bi nas radi videli na vešalih. Razlik sploh ne v i 
dijo.« 

Daleč v nižini je odjeknil topovski strel. V ta
borišču Je zabobnelo. Proti nebu jc piskajc zletela 
raketa. 

»Zmagovalna parada,« je dejal Boehmer. 
Guehler je molčal. Raketa se jo razletela in ob-

sula noč z dežjem rumenih in rdcoih kresnic. 
»Tole sem si predstavljal drugače,« je spet pri

čel Guehler. »Na ta dan sem čakal dvanajst let. 
Sovražil sem jih, kakor kugo. Toda ta konec sem si 
predstavljal drugače. Obračunati smo hoteli z njimi. 
Slaviti smo hoteli zmago in se opiti od veselja. 
Zdaj pa slavijo oni tam zunaj, mi pa sedimo za 
bođečo žico.« 

»Vesel bodi, da je vse minilo.« 
»Upajmo, da Je minilo. Ljubi bog, bilo je kot 

strašen sen.« 
»Da,« Je dejal Boehmer, »tako bi sanjal blaznež.« 
Hodila sta med barakami. Naproti jima je prišel 

Konz. 
»Pridita hitro,« je dejal, »Schmidt je pričel uka

zovati.« 
»Uredi to zadevo,« je dejal Boehmer. 
»Na svidenje jutri.« 
»Jutri se pričenja novo obdobje,« je dejal 

Boehmer. 
Odšla sta proti svoji baraki. Konz je dejal: 
»Kdaj neki se bomo vrnili domov?« 
»Ne vem, nekaj časa utegne še trajati.« 
Schmidt je sedel na postelji. Njegovi tovariši so 

stali okrog nJega. Ostali so igrali karte aH ležali 
po posteljah in zrli predse. 

»No,« je dejaj,« ne počutile se najbpljše, kaj? 
Zdaj boste rekli, da nikoli niste bili za to stvar, 

.e vr^'io z deijiie^a na levi c « l 
cestišča, kjer je pr i l e te l z desnim 
bokom v prednji konec tovornja
ka. Ob udarcu j a osebni avto od
bi lo s ceste in ga pognalo v de
blo drevesa. Voanik je dobi l p r i 
tem hud prrtes možgan, razen te
ga pa s i je z lomi l roko nad ko
molcem. Skoda na osebnem avto
mobi lu znaš« 1,200.000 dinarjev, 
na tovornjaku pa 200.000 d inar 
jev.. 

kdo kaj? Da, drugače piha, to vam povem, Ce še 
odpre gobec, mu razbijem nos.« , 

Njegovi tovariši so se zasvnejali. Ostali so str
meli predse in molčali. 

»No, Wilhclm, kaj misliš?« je dejal. 
»Prav imaš,« jo dejal eden prijateljev. 
»Nič več ne bosi« tožarili. dra-gi moji, to vam 

povem.« 
»Prenehaj, takoj,« Je zavpil nekdo in vstal a« 

postelji. 
»Preneham naj?« je zavpil Schmidt, »zdaj go

vorim jaz, razumeš? Zdaj sem jaz na vrsti, vi pa 
zaprite gobce!« 

»Si morda ti zmaaad? Takšen je, kakor da i> 
on zmagal,« je spet dejal oni. 

Schmidt je skočil s postelje, stekel k onemu i « 
mu pomolil pod nos pest. 

»Se besedico, pazi se, samo eno besedico še zini!« 
Oni je molčal. V baraki je bilo vse tiho. Kvar-

topirci so se obrnili in »vazovali Schmidta. V«i so 
ga gledali. 

»Zdaj smo mi na vrsti, razumete? Da boste ve-« 
deli!« 

»Tale je znorel,« je dejal eden kvartepiroev. 
Guehler je stopil k Schmidtu. 
»Pridi,« je dejal, »tako jih ne btš prepričal.« 
Schmidt se je obrnil in ga jezno pogledal. 
»Ljubi bog,« je zavpil, »končno jim je treba po

vedati, kar jim gre.« 
»Da, da,« je dejai Guehler, »morda ji«» ne bo 

škodilo.« 
Sedla sla na Schmidtovo posteljo. 
»Grand,« je dejal eden kvartopircev, »s Četvorko.« 
»Prav imaš,« jo šepetal Guahlor. »Vendar to ne 

gre kar zlahka. Ce boš koga izraed njih pretepel, 
t« bodo Američani zaprli in domov se boš vrnil 
šele čez nekaj let.« 

»Prav vseeno mi Je.« 
»Opusti to misel,« je dejal Guahler, »ae, splača 

se. Američani nas straži.«© s strojnicami in bi to 
likvidirali. Nima smisla.« 

Schmidt je legel v posteljo. 
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» . . . Tega dne je prišla k nam nova mitra l jezka 
tro jka, k i jo je vod i l Pav le Inglič. Začelo se je že z dnem. 
Da bi se zavaroval i , so v naša majhna okna postavi l i 
vreče s koruzo. Granate so udar i le oko l i po l devetih, a 
tud i mitral jezec je začel strel jat i skozi odprto okno. 
Stročnice so letele po vsej hiši. 

Sedel sem na postelj i i n opazoval. Nenadoma pr i l e t i 
krogla, udar i v Ingličevo strojnico i n se potem zarije v 
števec v drugem kotu. Dobro, da sem tedaj legel. In t u d i / 
mitral jezec je imel izredno srečo. 

Pro t i naši hiši se je neprestano vs ipal strojnični 
ognej. Nemško orožje je stalo p r i Novaku . Oko l i popol 
dneva so se nemški topničarji spodaj v Rudnem p r ip rav i l i ]| 
h kos i lu . Mitra l jezec je pomer i l navzdol. Zaropotalo je in 
oko l i topov je bi lo naenkrat vse narobe. V ide l sem, da 
je Inglič vzel oddaljenost 1300 metrov. Po hiši so žven-
ketale prazne stročnice, spodaj pa je bi la prava zmeda, 
kajt i navzdol so strel jal i tudi d rug i part i zanski m i t ra -
Ijezci. K m a l u je v dol ino odhite l nemški rešilni avto. 

Vmes je od časa do časa tudi snežilo, jaz pa sem 
potem od kmeta Dobreta pomagal raznašati part izanom 
hrano. P r i tem sem spoznal Jožeta Dežmana iz Lesc i n 
Jožco iz Ljubnega. Ležala sta ob vaškem kor i tu . Nanos i l 
sem j ima desk in staro odejo. Potem sta udobneje ležala 
na t is t ih položajih. 

Ostala naša družina je b i la medtem v klet i , kjer so 
mo l i l i za dober konec . . . « 

Nemci so topovski ogenj spet prenesli na Peči. G r a 
nate so zadevale celo zvonove, da je vselej močno zndo-
nelo po vasi . Ena je odbi la tud i v r h zvonika, da je bi la 
cerkev videt i ko ' ptič brez perut i . 

Tu , na pečeh, kjer je bi lo središče fronte, so b i l i 
nekater i topovski zadetki še bolj nenavadni. Neka gra
nata se je ustav i la v prašiču. K o so ga hotel i razrezati, 
se je nož ustav i l ob tem trdem predmetu. Granata se je 
zapičila v žival, ko je preplašeno begala oko l i hleva. 

Druga granata je prižvižgala skoz i okno B i r tove hiše, 
kjer je b i l štab. Zaoičila se je v steno p r i peči, kjer je 
tedaj stala bolničarka F rancka . V s i so čakali, sk r i t i pc 
kot ih , kdaj se bo razlete la! Vendar pa do tega n i prišlo. 
Pomis l i l i so, da je tempirana in da se bo razpočila poz
neje. A tudi to se n i zgodilo. Mora l a je b i t i probojna in 
verjetno pokvar jena. N i si težko predstavl jat i , kaj b i se 
zgodilo, če ne b ; bi lo tako. 

Ta dan je b i l sp loh v g lavnem v znamenju boja prot i 
topn'štvu, k i je načrtno prenašalo ogenj po vsej fronti . 

Vendar pa so topovi tud i tega dne samo pr io rav l j a l i 
pot nabadajoči pehoti, k i je spet s i l i la v breg. Megle, k i 
so se vlačile po pobočiu, so bile nadležne i n so Nemcem 
pormgalp, da so se laže približali dražgoškim brani lcem. 

Nemške sile so napadale z okrep l j en imi četami. K o 
je ut ihn i lo topništvo, so spet udar i l i na položaje Bičko-
ve*?a voda. Nemške si le so prodira le in pr i t i ska le z levega 
k r i l a , a bran i l c i so b i l i že vajeni tega i n so te napade 
sproti odbi ja l i . P r i t i sk na n i i n n i popuščal. Raje je b i l 
še hvnši kakor p r v i dan. 

Meg la se je za nekaj časa spet dv i gn i l a i n tud i sne
žilo n i več. Tedaj so Bičkovi nad seboj zagledal i kipečo 
skalo. Vodn ik France jo je nekaj časa pazl j ivo in tehta
joče ogledoval i n vmes pogledoval spod k Nemcem. V 
nekaj t r enutk ih je spoznal, da ne b i bi lo napak, če b i t ja 
gor i postavi l i ka kmatral jez . Jože Kovačič iz Bičkovega 
voda o tem odkr i t ju p r a v i : 

K m a l u za tem je vodnik poslal na skalo svojega 
brata Henr i ka , k i je imel strojnico. M i smo ostal i pod 
njo v o b l i k i podkve in b ran i l i približevanje Nemcev z 
leve. Biček je vseskozi hod i l po položajih, m o t r i l okol ico, 
nas razmeščal na boljše položaje i n bodr i l . M r a z i n lakoto 
smo začutili šele zvečer, kaj t i čez dan za to n i bi lo 
časa. . . « 

IN VENDAR SE JE NEKAJ ZGODILO... 
V do l inah med K r m o in K o t o m 

U »MM «Wf,,«%ll'l 

Samo enkrat je bilo slišati klice izpod triglavskih pečin 
NENADOMA JE SLED IZGINILA. SNEG JE BIL SUH IN PRE

MALO ZMRZNJEN. VSAKA STOPINJA JE PRELOMILA RAHLO 
SKORJO IN POT JE BILA NA MOC UTRUDLJIVA. VSE NAOKROG 
PA JE BILO TIHO: NIKJER NI BILO HIS, LJUDI, SKRATKA ZNA
KOV ŽIVLJENJA IN SAMO IZ STRMIH PEČIN SE JE VČASIH 
USUL SNEG IN ZAMEGLIL VRTOGLAVE GREBENE. 

TAKO JE BILO ONDAN V KRMI, TAM KJER IZGINE ŽIVLJE
NJE OBLJUDENE DOLINE IN SE ZAČNE TIHO »KRALJESTVO 
ZLATOROGA«. 

VSA DOLINA RADOVNE JE BILA POSUTA IN MORDA PRAV 
ZATO SE BOLJ DOLGA, KOT JE V RESNICI. KO SEM V GORJAH 
ZAVIL V TO DOLINO, KI JE NEKAKO SKRITA ZA GOROVJEM 
ONSTRAN JESENIC, HRUŠICE IN MOJSTRANE, SEM STRMEL 
NAD NJENO PRIRODNO LEPOTO. ZLASTI OB GORNJEM DELU 
KJER SE GLADKA DOLINA KONČUJE OB MELISCIH POD 
VZNOŽJEM JULIJCEV. 
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»Oglar pa mora bit, 
mora b i t . . . " 

Velika bela roka me je ustavi
la. Bil je soomenik. Na dlani in 
prstih je vklesanih 23 imen. To 
so bile žrtve okupatorjevega na
silja. Bilo je 20. septembra 1944. 
leta. V dolino je pridivjala po
divjana »kazenska ekspedicija«. 
Kar po vrsti so zažigali domove 
in metali žive ljudi v ogenj. Ta
ko so se maščevali nad Radovno, 
ki je bila »leglo partizanov«, kot 
so imeli zapisano v kartotekah. 

Oglarji so bili ondan prvi ljud
je, domačini, ki sem jih našel zu
naj. Tik ob cesti je bila njihova 
»oglenica«. Sedeli so pri malici. 
Posedli so kar na črno zemljo, 
kjer je morda pred kratkim usah
nil zadržani modri plamen, ki je 
spremenil drva v oglje. 

»Kako ste zadovoljni z ogljem? 
Je preveč drobno?« 

»Tako, srednja reč.« 
»Kako pa delate ponoči, kadar 

ogelnica gori?« 
»Ja, večkrat je treba pogledati. 

Tako je pač delo.« 
Potem so pravili, da je bilo 

včasih več tega dela. Lesno oglje 
so včasih bolj iskali. Potom so 
pravili o življenju oglarjev, o za
služku in o Radovni. Ko sem se 
poslovil, sem se spomnil stare 
pesmi: »Oglar pa mora b i t . . . « 

Še nikoli v kinu 
Cesta je vodila naprej po doli

ni. Snega je bilo vse več in ko
lesa »dobrega prijatelja lička« so 

in po vsej Krmi je bilo tiho, slo-
vesno, belo — pravljično. 

Nazaj, navzdol je šlo laže. V 

ma in k temu je prikimala tudi 
hči. 

Danes ni več tega 
V zahvalo za pripovedovanje o 

teh današnjih novitetah v dolini 
sta mi pripovedovali o življenju 
v Radovni. Zlasti stara mama je 
vedela precej povedati. Leta 1905 
in tudi 1909 je bila huda zima. 
Vsi moški so se morali zbrati, da 
so s krplji prigazili pot do Krni
ce. Včasih so po vse morali v 
dolino v Krnico oziroma v Gorje. 
In to je dve in pol uri hoda! Da
nes hodijo precej v Mojstrano. 
Tam so: šola, odbor, trgovina in 
drugo. Treba je samo malo čez 

\ 
čem od sosednje hiše. Pritoževa
la se je, da je malo gostov, da 
ljudje, . ki hodijo mimo na Tr i 
glav, ne vedo za njihovo gostišče 
in da jim neznanci odstranjuje
jo iz poti nad Radovno označbe 
gostišča. To je edini javni lokal 
v Zgornji Radovni, kjer domačini 
lahko dobijo tobak, vžigalice in 
seveda tudi kaj »za na zob«. 

Mimogrede sva se z Lojzetom 
ustavila pri 74-letni Kristini Sku-
mavec. Beseda je brž stekla o 
tem, kako je bilo včasih in kako 
je danes. 

»Danes tako lepo živimo, da si 
včasih niti misliti nismo mogli,« 
je rekla. Ko je biia mlada, ni 
tam nihče imel po več parov čev
ljev, nihče plašča, žgamci so bili 

Se pozimi je dolina Radovne na moč prijetna 

hiši Pri Pocarju sta bili 75-letna 
Marija Jeklič in njena hči z istim 

imenom. To je ena izmed naj
starejših hiš v Radovni, ki je 
ohranjena v vsej nekdanji obliki. 
Tako pravijo in tako je bilo tudi 
videti. Posebno »izba« dela ta 

»Tukaj je bolj toplo«, so dejali oglarji in nihče se nI zmenil za sneg 
ln mraz. 

se začela vrteti v prazno. Naprej 
so utirale pot le gojzerice. Zad
nje hiše so ostale že zdavnaj za
daj. Okrog DOMA KOVINARJEV 

Preddvorlani in Jezerjani so 
precej tuhtali, preden so se doko
pali do umetnih jezer, Dupljanom 
pa se ie tako jezero na vsem lepem 
utrapalo. Tak, nikar tako ne silite, 
kom že povedal! Takole je bilo. 

S kanalizacijo se je začelo. V 
obcestne jarke so položili cevi in 
jih zasuli. Pa so menda pozabili 
ukazati vodi, naj teče po ceveh. 
Nerode pa take! Zato pa je voda 
kar na lepem začela udarjati na 
plan in poplavljati cesto. Ze res, 
da je bilo takrat precej solzavo 
vreme, tolikšna poplava se pa vse
eno ne bi smela skuhati. Čemu pa 
potlej služi kanalizacija, če ne za 
odtok vode. Če pa vode noče poži
rati, tedaj mora biti nekaj narobe. 
Kdo bi vedel, ko pa tega ne vedo 
niti tisti možakarji, ki so imeli 
opraviti s kanalizacijo. Zdaj se 
menda čebljajo za ušesi in straho
tna pogledujejo proti nebu, kdaj se 
bo začelo spet solziti. Takrat 
imajo gotovo poplavo ali če hočete 
— umetno jezero. Se lct)še Uši! 
Kanalizacijo pa le imajo! To je p* 
tudi nekaj vredno. 

' :iS 1 «1 • • "• 1 '& '•' 
# Kaj se le usa<«.m zivolio ušive 

kanalizacije, ki tako in tako ne bo 
več potrebna. Skoda, da so jo sbloh 
naredili. Vse bo Ho rakom žvligat 
— ves svet, pa še tista dupljanska 
kanalizacija povrhu. Mar še ne 
veste, da bo 5. februarja KONEC 

SVETA! Vprašujete — obklej? Ja, 
strela skrtačena, tega mi pa niso 
povedali. Pravijo — konec sveta — 
pa basta! Kaj ni to dovolj? No, se 
mi zdi, da nisem nič novega pove
dal. Kaže, da ste tudi vi zvedeli, 
da imamo le malo življenja pred 
seboj. Komaj 9 dni. Aha, se vam je 
zanohtalo, kaj? 

Nekateri so pa zdajle — ob tei 
čedni novici — tako čudno zinili, 
kot da o vsej stvari ne bi ni'.esar 
vedeli. Nikar se ne čudite. Odpih
nilo nas bo ali pa speklo. Jaz še 
ne vem, kakšen bom lepši: odpih-
njen ali spečen. Pravjio. da bosta 
natanko 5. februarja trčila SONCE 
in MESEC. Matiček, bo počilo! Jaz 
sem kar nor na tisti dan. Za nobe
no delo nisem več. Pomislite, Son
ce in Mesec bosta morala udariti 
skupaj, da me bo spravilo ob sapo. 
Oprostite, na vas sem pa čisto po
rabil. Tudi vas bo spravilo ob sapo. 

Ampak, iz zanesljivih virov sem 
"vedel, da le ne bo pobralo "'sch 
lJudi. Najbolj verni (za katero ver
sko sekto gre, fia res še nisem iz-
tehtal!) boJo kljubovali katastrofi 
'•n Potem, ko se bo »ta hitda«^ po
legla, bodo začeli novo življenje. 
Primoidtjnai, če bi vedel za tisto 
vero, ki dela ljudi tako trpežne... 

Veste, pa se je cela stvar tako 
zelo napihnila, da izgubljam po
trpljenje. Srečal sem^znanca — pre
udarnega mož«. Tistikr«t se ga -e 
pošteno načivkal. — Jaz njemu: 
»Sramuj se! Piian si kot čep. . * 
— On meni: »Kaj potem ... saj bo 
konec sveta!* 

# Tudi Marjano je obsedlo. Vse 
dni ne počne drugega kot klepeče. 
Pa sem jo prosil, naj mi zlika hlače. 
Takole mi je zabrusila: »Solit se 
pojdi, saj bo tako konec sveta!* — 
Jej, ko bi videli moje hlače! Hlač
nice so tako okrogle kot makaroni. 
Pa sem ji vrnil milo za drago. Kaj 
vem, kaj jo je tiščalo? Hotela je 
denar. Jaz pa: »Kaj bi z denarjem, 
ko bo pa tako konec sveta!* — Že 
tri dni me ne pogleda. No, pa bom 
že potrpel, saj bo tako kmalu konec 
sveta ... 

... Kako bi porabil te zadnje 
zdihljaje? Zadnjič mi je nekdo sve
toval, naj začnem piti. »Veš,« jc 
dejal, »če boš takrat, ko bo konec 
sveta, pijan, te ne bo nič bolelo.« 
Morda res... 

Sinoči sem gledal Mesec. Tako 
čuden je bil. pa na hrbtu jc ležal. 
Menda že sili s svoje poti. Pa tole 
čudno zimsko sonce mi tudi ni čisto 
po volji. Zato je tako toplo, ker se 
nam sonce že približuje. 

Nai bo že tako ali tako — te 
dni, ki mi še preostanejo,, bom ko
ristno porabil. Kar im«m, bom, 
prodal. Morda bom našel človeka, 
ki mi bo nasedel? Potlej bom pa 
zapravljal... zapravljal... 

Predlagam podjetjem, da razde
lijo ves denar, ki ga imajo na skla
dih, ljudem. Nič se ne bojte finanč
nih prekrškov! Saj ne bo nikomur 
tir'nancšeno. 

Do takrat pa vas pozdravi a v iš 

Bodičar 

vtis. Le električna luč moti ubra
nost te starinske celote. 

»Bolje se vidi. Ampak je slabo 
za oči,« sta hiteli dopovedovati 
ženski. Prav lani jeseni so dobili 
tam električno razsvetljavo. Toda 
stoletne leščerbe imajo še zmeraj 
pri rokah — za vsak primer. Vseh 
16 hiš Zgornje Radovne ima elek
triko. V večini imajo , že tudi 
radio. Samo dve hiši si ga še ni
sta preskrbeli. Tudi tu ga niso 
imeli. Pogovor se je zaustavil na 
tem. Ženski sta se vse bolj zani
mali, spraševali. . . Stari mami 
se je šivamka kar ustavila v de- i 
belih zimskih hlačah, ko je po
slušala, kakšen je televizor, pa 
radio itd. Ob tem je beseda ne
hote nanesla tudi na film. Nobe
na izmed njiju ni bila še nikoli 
v kinu, nobena še ni videla filma! 
»Predaleč je in doma je zmeraj 
toliko dela,« je pravila stara ma-
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VRGLO GA JE S CESTE 
Kranj, 16. jan. (M. 2.) - Danes 

dopoldne se je okrog 10.40 ure 
pripetila na cesti I. reda Kranj -
Ljubljana pri vasi Meja lažja 
prometna nesreča. Osebni avto
mobil Fiat 600 LJ 100-78 je peljal 
iz Ljubljane proti Kranju. Pri
bližno kilometer pred vasjo Me
ja je voznik iz neznanih vzrokov 
zavrl. Zaradi zelo poledenele ce
ste je voznik izgubil oblast nad 
krmilom. Najprej je zadel v ob
cestni kamen, ki ga je popolno
ma izruval, potem se je obrnil na 
Streho in nekaj metrov drsel po 
strehi, nato pa se je spet obrnil 
na kolesa in se znašel na polju. 

Voznika, ki je dobil lažje teles-

hrib — dobro uro, uro in pol. No
benih velikih nesreč, nobenih žr
tev v snegu in mrazu se ne spo
minja. Samo enkrat ponoči, pravi, 
je bilo slišati klice od tam izpod 
triglavskih pečin. Bila je mrzla in 
temna noč. Dva turista sta zašla 
in obnemogla v samoti. Ljudje so 
jih slišali in jima šli v pomoč. 
Največkrat se je zgodilo, da je 
kak »bandovec« (prosjak) obstal 
kje na dolgi, samotni in neznani 
poti. Včasih je bilo veliko »ban-
dovcev«. Bili so to razni invalidi 
onemogli starci, pogorelci in dru
gi. Včasih pa so bili med temi 
tudi zdravi in mladi postopači. 
Takih so se zmeraj bali. Danes 
pa ni več tega. »Nihče več me pri
de prosit naokrog,« je dejala sta
ra mama. Pri tem se je malo za
mislila, pogledala skozi okno na 
zasneženi klanec in odkimala. Ta 
drobna ugotovitev je morda tudi 
danes v oddaljena Radovni naj
bolj očiten dokaz, kako so živeli 
in kako živijo ljudje v dolini da
nes. 

PoStar Lojze 
Nočilo se je že in misel na dol

go, samotno, neznano pot skozi 
gozdove iz Radovne in Mojstrane 
je bila kar neprijetna, če že ne 
zaskrbljujoča. Spričo tega je bilo 
na moč razveseljivo srečanje • 
poštarjem Lojzetom, ki se je prav
kar odpravljal na pot. Noč, sneg 
in tema - nič ga ni skrbelo. Leta 
in leta že hodi tod in poti s kolo
vozi in kravjimi klanci med 
Mojstrano in Radovno so^mu zna
ne. Poti tod naokrog so mu prav
zaprav znane že iz partizanstva. 
Bil je kurir na karavli GT 19. 
Tam blizu so imeli sedež in po
noči v snegu in temi so hodili na 
javke proti Kranjski gori, Jese
niškemu rovtu in na druge kraje. 

Najina »javka« je bila v gosti
šču. To je bilo sicer zaprto, toda 
uslužbenka je brž prihitela s klju-

pravi luksus, zakaj večinoma BO 
jedli samo krompir, zelje in ko
ruzni močnik. 

Med potjo proti Mojstrani je 
Lojze povedal še veliko zanimi
vega o Radovni in o tamkajšnjem 
življenju. Najbolj zanimiva pa je 
oblika šolanja otrok. Sola za sa
mo Zgornjo Radovno je bila zelo 
draga roč .Toda pot v Mojstrano, 
zlasti pozimi, po temi in po sne
gu — zgodaj zjutraj ali pa zvečer 
— je tudi prenaporna. Za otroke 
prvih razredov je celo nevarna. 
Zato se starši takih otrok iz Ra
dovne domenijo in »pobotajo« z 
znanimi družinami v Mojstrani, 
kjer jim prevzamejo otroke čez 
zimo. Nekaj teh povečanih stro
škov menda povrne tudi občina. 
Kakih osem otrok je tako v Moj
strani. Samo ob nedeljah gredo 
domov. i 

Nenadoma — za nekim ovinkom 
— 6e je pred nama pokazalo mor
je luči. 

»Gorje«, je pojasnil Lojze. Niž
je v dolini pa se je v temi skri
vala Mojstrana. Nad tolikimi, luč
mi v ozadju pa so počivali beli 
zasnežend vrhovi gora. K. Makuc 

ne poškodbe in pretres možga
nov, so takoj prepeljali v bolniš
nico, medtem ko je na avtomo
bilu škode za približno 100.000 di
narjev. 

36 milijonov škode 
Decembra smo poročali, da Je 

prišlo v restavraciji »Iskra« v 
Kranju do eksplozije oljnega ko
tla, ki je povzročila precejšnje 
razdejanje. Ob tisti priložnosti so 
ocenili tudi materialno škodo na 
okrog 15 milijonov dinarjev. Po 
zadnji uradna cenitvi pa bo škoda 
neprimerno višja ,saj bo veljala 
dokončna adaptacija 36 milijonov 
dinarjev. Nekateri menijo, da bo
do popravila zahtevala kar 40 mi
lijonov dinarjev. Spomenik v Radovni 


